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صدای توپ و سوت دوباره در سالن 
های والیبال استان به گوش می رسد

ج از تعادل خار
لری نسار پزشک تیم ملی ژیمناستیک دختران آمریکا به جرم آزار 
جنسی ورزشکاران به 175 سال زندان محکوم شد. البته او قریب 
به دو دهه به این کار شیطانی مشغول بود و دخترکان ژیمناست باز 
آمریکایی به هر دلیل؛ ذلت یا لذت؛ حاضر به افشاگری علیه او نمی 

شدند تا اینکه بالاخره سال گذشته یک نفر شجاع پیدا شد.
راشل یکی از همان دخترکان که اکنون وکیلی خبره ای و مادری 
متعصب شده بود برای اینکه چنین سرنوشتی در انتظار فرزندان او 
نباشد رو در روی دوربین تلویزیونی ایستاد و اقدام به افشاگری علیه 

لری نسار کرد.
ابتدا کسی حرفهای او را باور نمی کرد، مگر می شود مرد محترمی 

چون لری نسار پزشک و استاد دانشگاه چنین درنده جنسی باشد؟
دختران  سایر  یکی  یکی  بالاخره  تا  کرد  تلاش  ماه  شش  راشل 
ژیمناست باز آمریکایی سر از برف درآوردند، شاید باورتان نشود ولی 
156 دختر دیگر همراه با راشل مدعی شدند که بین سالهای 1997 
تا 2016 از سوی پزشک تیم مورد تعرض قرار گرفتند، آزاری که با 

عنوان درمان انجام می شد.
دادگاه فدرال دیگر چاره ای جز پذیرفتن حقیقت ماجرا نداشت، چند ماه 
طول کشید ولی سرانجام لری نسار به 175 سال زندان محکوم شد. 
اما این پایان ماجرا نبود؛ رئیس دانشگاه میشیگان جایی که لری آنجا 
تدریس می کرد نیز با وجود حمایت اعضای دانشگاه استعفا داد، مدیر 
بخش ورزشی دانشگاه هم اینکار را کرد. ۳ نفر از اعضای هیئت مدیره 
فدراسیون ژیمناستیک ایالات متحده نیز این سازمان را ترک کردند. 
تیم ژیمناستیک ایالات متحده هم اعلام کرد که قرار داد خود را با 
زمین تمرینی که نسار بسیاری از جرمهایش را در آنجا مرتکب بشده 

بود لغو کردند. و البته این تنها کاری بود که می توانستند بکنند.
چراکه از میان آن 156 شاکی اگرچه فقط  یکی به دلیل عذاب ناشی 
از تجربه تلخی که برایش رخ داده خودکشی کرده بود، ولی عده 
بیشتری ورزش را برای همیشه کنار گذاشتند، چندتایی ژیمناستیک را 

رها کردند و به سراغ ورزش دیگری رفتند.
شنیدن این جملات در دادگاه سنگ را هم آب کرد:

» آمده ام شهادت بدهم تا تمام دنیا بدانند تو دروغ گفتی. کاری که تو 
با ما کردی،  درمان ما نبود  بلکه آزار جنسی ما بود«

» آن موقع،  ما دختران کوچکی بودیم اما دختربچه ها همیشه دختربچه 
باقی نمی مانند. آنها بزرگ می شوند و برمی گردند و دنیایت را روی 

سرت خراب می کنند«
»نمی دانم چطور جرات می کنی از ما تقاضای بخشش کنی. دوره تو 

تمام شده. ما امروز صدا و قدرت داریم«.
»ما چند نفر بودیم؟ اصلا یادت می آید که چند نفر را آزار دادی؟ تو از 
اعتماد ما سوءاستفاده کردی اما بعد از امروز دیگر گریه نخواهم کرد. 

کارم با تو تمام شده، کار ما با تو تمام شده، دیگر نابود شدی«
» تو با کاری که با من کردی،  عشق ژیمناستیک را در من از بین 

بردی.«
» برای سال ها او )لری نسار( شادی و خوشحالی را از ما گرفته بود او 

خارج از تعادل بود.«
آری واقعا این درنده جنسی، خارج از تعادل بود.

راستی تا یادم نرفته بگویم حاج سعید طوسی حافظ قرآن و قاری 
برجسته کشور که به جرم تجاوز )نه آزار( جنسی چند پسر بچه قاری 
متهم شده بود از هرگونه اتهامی مبرا شناخته شد و به کلاس های 

درس خود بازگشت!

حرف اول

وز کار داوطلبی  ح  یک ر طر
توسط هلال احمر استان 

گیلان اجرا شد

به مناسبت دهه فجر؛

صاحب مقصـودی

ودی به  دکتر خاکزاد: به ز
سطح اول والیبال کشور 
باز می گردیم

مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان از اجرای یک 
ایام الله دهه فجر و با  روز کار داوطلبی به مناسبت 
این  راه فرهنگی  پیاده  مشارکت شهرداری رشت در 

کلانشهر خبر داد.
مهندس مهدی ولی پور در گفت و گو با خبرنگار خط 
اول اظهار داشت: یک روز کار داوطلبانه از ساعت 15 
راه  پیاده  در  ماه  بهمن  نوزدهم  پنجشنبه  روز  تا 20 

فرهنگی رشت اجرا شد.
وی اظهار داشت: در اجرای این برنامه جمعیت هلال 
احمر استان گیلان با مشارکت شهرداری و پنج سازمان 
مردم نهاد با برپایی 15 چادر، خدمات آموزشی و درمانی 

به عموم مردم ارائه داد. 
ولی پور افزود: در این برنامه جمعیت هلال احمر استان 
)زنان،  قبیل ویزیت عمومی و تخصصی  از  خدماتی 
اعصاب و روان، پوست و مو(، آموزش امداد و کمک 
بازیافت  و  زیستی  محیط  های  آموزش  اولیه،  های 
پسماند، مشاوره خانواده و تحصیلی، آموزش مهارت 
های زندگی، پیشگیری از آسیب های اجتماعی )ایدز، 
طلاق و اعتیاد(، کارآفرینی، هنر)کاردستی، خطاطی، 
ترویج  بوم گردی،  و  آشپزی(، صنایع دستی  نقاشی، 

ورزش های همگانی و مشاوره حقوقی ارائه داد.
مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان گیلان خاطر 
نشان کرد: خدمات آموزشی و درمانی این جمعیت در 
برنامه یک روز کار داوطلبی، با هدف ترویج فرهنگ 
داوطلبی با تلاش 70 تن از داوطلبان جمعیت هلال 

احمر به صورت رایگان بود.
وی ضمن تشکر از امدادگران هلال احمر گفت: اجرای 
برنامه های اینچنینی موجب ارتباط صمیمی بین مردم 
تشکل  تاثیرگزار  نقش  و  شد  خواهد  جمعیت  این  و 
های مردم نهاد بعنوان نماد، واسط مشارکت و صدای 
مردم، افزایش مشارکت اجتماعی سمن ها و تقویت 
توانمندی، افزایش شناخت، اعتماد و مشارکت مردم 

قدرشناس و فهیم مان را در پی دارد.
گفتنی است بیش از 1600 نفر از این برنامه بازدید 
کردند که تعداد 160 نفر از آنها با ثبت نام به جمع 
تا  پیوستند  بار  نخستین  برای  احمر  داوطلبان هلال 
مهارت و توانمندیهای خود را بصورت رایگان در برنامه 

های آتی این جمعیت در اختیار عموم مردم قرار دهند و 
تعداد ۳00 نفر هم از خدمات درمانی پزشکان حاضر در 

برنامه بطور رایگان برخوردار شدند .
مجلس  در  رشت  مردم  نماینده  نژاد،  کوچکی  جبار 
شورای اسلامی نیز از بازدید کنندگان این برنامه بودند 
که در گفتگویی ضمن اشاره به اینکه اجرای برنامه 
های اینچنینی موجب ارتقای سطح آموزشی و آمادگی 
مردم در زمان حوادث و وقوع بحران می شود، افزود: 
تلاشها و از خود گذشتگی های داوطلبان  هلال احمر 
گیلان را در زلزله کرمانشاه از نزدیک مشاهده کردم. 
هلال احمر گیلان یک مجموعه منسجم و آماده و 
متخصص و پویا است و بعنوان یک پشتوانه در روزهای 

حادثه محسوب میشود . 
وی افزود: مردم از حضور امدادگران و داوطلبین هلال 
المنفعه  عام  نهاد  این  فعالیتها ی  و  جامعه  در  احمر 
که  روزی  امید  به  میکنند  امنیت  و  آرامش  احساس 
همه مردم رشت عضو داوطلب و آموزش دیده جمعیت 

هلال احمر باشند.
لازم به ذکر است جمعیت هلال احمر استان گیلان 
در ایام الله دهه فجر انقلاب اسلامی بیش از ۳0 برنامه 
اجرا کرد که مهمترین آنها عبارتند از: افتتاح خانه هلال 

اجرای  در روستای چلوند آستارا، گلباران مزار شهدا، 
طرح نیابت ) سرکشی از خانواده های شهداء و افراد 
سالمند(، شرکت در نماز جمعه، باز آموزی امدادگران، 
اهدای خون، برپایی چادر سلامت، اجرای طرح های 

حمایتی و افتتاح کانونهای دانشجویی بود.

 قبرستانی برای معمار
ح شد در گفتگو با جوان ترین معلم معماری کشور مطر



اشتباه کلیدی منتقدان عملکرد 
وابط عمومی شهرداری رشت! ر
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تنها  مشکلات مردم 
اقتصادی  مسائل 

نیست

استاندار گیلان در نشست با علماء و روحانیون استان گفت: نیت و خواست همه ی ما رشد و تعالی 
کشور و انقلاب است؛ آمادگی داریم برای رفع مشکلات مردم و جوانان، به طرق مختلف پای 

صحبت شما بنشینیم و از هدایت و همفکری تان بهره ببریم.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری گیلان؛ دکتر مصطفی سالاری در این نشست که با حضور 
معاون پارلمانی رئیس جمهور و سایر مدیران استانی و شهرستانی در محل سالن غدیر استانداری 
برگزار شد، با بیان اینکه شنیدن حرف مردم پیشنیاز خدمت صادقانه است، گفت: همه ما باید به 
سهم خود در راستای صیانت از انقلاب اسلامی تلاش کنیم. وی در این خصوص اظهار داشت: 
خدمت به مردم مهمترین وظیفه ماست؛ باید گوشی شنوا برای حرف مردم داشته باشیم و جهت 
رفع نیازمندی های آن ها تلاش کنیم؛ چراکه رضایت مردم از مسئولان، رضایتشان از انقلاب و 

نظام را در پی خواهد داشت.
نماینده عالی دولت در استان با بیان اینکه روحانیت با بدنه جامعه ارتباطی تنگاتنگ دارد و مطالبات 
آنها را می شناسند، اظهار داشت: نیت و خواست همه ی ما رشد و تعالی کشور و انقلاب است؛ 
آمادگی داریم برای رفع مشکلات مردم و جوانان، به طرق مختلف پای صحبت شما بنشینیم و از 

هدایت و همفکری تان بهره ببریم.
دکتر مصطفی سالاری در بخش دیگری از سخنانش گفت: مشکلات مردم تنها مسائل اقتصادی 
نیست؛ نقش آسیب زننده ی عملکرد ضعیف مدیران در هر دو حوزه اقتصادی  و غیر اقتصادی نمایان 
می شود و باید از بروز آن جلوگیری شود. وی گفت: با محبت، تعامل و مردم دوستی می توانیم  

خدمات شایسته ای به مردم عرضه کنیم.

و شبکه های  اینترنت  از  کنندگان  استفاده  دامنه  با گسترده شدن 
اجتماعی، انتشار مطالب ناصحیح در فضای مجازی روندی فزاینده 
اجتماعی  علوم  و  رسانه  حوزه  کارشناسان  اساس؛  این  بر  و  یافته 
معتقدند در مقطع زمانی کنونی، آموزش سواد رسانه ای در جامعه 

اهمیتی دوچندان دارد.
و  شمسی   70 دهه  در  ایران  به  اینترنت  ورود  با  ایرنا  گزارش  به 
بهره مندی از انواع وسایل ارتباط جمعی و سرعت انتقال و گردش 
افزارهای جدید  نرم  انواع  تولید  به دنبال آن  اطلاعات در جامعه و 
ارتباطی و عضویت بخش وسیعی از جامعه در شبکه های اجتماعی 
مختلف علاوه بر فرصت های متنوع، چالش های نوپدیدی را نیز بین 
خانواده ها و خصوصا قشر جوان به دنبال داشته و گاهی مراودات در 
فضای مجازی منجر به بروز مشکلات و معضلاتی جدید برای فرد 
یا افراد حاضر در فضاهای مجازی شده و به نوعی می توان گفت 
که امروزه تهدیدات فضای مجازی، به طور جدی نگرانی هایی را 

ایجاد کرده است. 
به یقین نقش نهادها، ارگان ها و دستگاه های متولی امور فرهنگی و 
اجتماعی برای مقابله با چالش های نوپدید فضاهای مجازی و شبکه 
های اجتماعی پررنگ تر است تا جایی که برای ساماندهی و مقابله 
با این چالش ها و در عین حال، تبدیل تهدید به فرصت، باید برنامه 

ریزی در سطح کلان کشور انجام شود.
فضای  از  استفاده  مجازی،  فضای  به  کارشناسان  نگاه  به  توجه  با 
مجازی و رسانه های نوظهور نیازمند دانشی است که باید کاربران از 
آن بهره مند باشند تا از آسیب ها و تهدیدات در امان بوده و چالش 

های پیش روی آن را بشناسند.
گیلان،  های  دانشگاه  در  ارتباطات  علوم  مدرس  محمدپور  مجید 
رضا جعفری سدهی مدرس علوم اجتماعی در دانشگاه های گیلان، 
فرماندهی  اجتماعی  معاون  خیرخواه  جعفری  محمدرضا  سرهنگ 
انتظامی استان و سرهنگ ایرج محمدخانی رئیس پلیس فتای گیلان 
در  نوظهور  های  رسانه  نقش  رشت،  مرکز  ایرنا  خبری  میزگرد  در 
اطلاع رسانی های بهنگام را بررسی کرده و بر لزوم توجه به آموزش 
و افزایش سواد رسانه ای جامعه و تولید نرم افزارهای پیام رسان بومی 
بعنوان جایگزین خارجی تاکید و از استادان دانشگاه ها و نخبگان 
خواستند که در مورد رسانه های نوظهور و نقش آنها ، روشنگری 

کنند.
 ضرورت توجه به آموزش و افزایش سواد رسانه ای 

جامعه
مجید محمدپور مدرس دانشگاه های گیلان در این میزگرد خبری، 
استفاده از فضای مجازی را ضرورتی انکارناپذیر می داند که جامعه، 
خواسته یا ناخواسته در این فضا قرار گرفته و معتقد است: فضای 
مجازی به عنوان ابزار مفیدی است که با تولید نرم افزارهای نوین 
در همه عرصه های زندگی جامعه امروزی نفود کرده و با توجه به 
ضرورت آموزش صحیح شناخت و نحوه استفاده درست از این فضا، 
کوتاهی یا بی تفاوتی در این حوزه تهدیدات و آسیب های فراوانی را 
خصوصاً برای نسل جوان به دنبال دارد و می تواند به آسیب جدی 

برای جامعه تبدیل شود.
وی با اشاره به نقش پررنگ آموزش و پرورش در آموزش نوآموزان 
از مقاطع تحصیلی پایین و تداوم آن تا دوران دانشجویی و همچنین 
نقش رسانه ها در فرهنگ سازی استفاده صحیح از فضای مجازی 
ادامه داد: جامعه امروزی در حال حاضر نیازمند وحدت رویه با مدیریتی 
صحیح و امکان برگزاری نشست های منظم بررسی و واکاوی چالش 

ها و همچنین ارائه راهکارهای مدیریت این فضای جدید است.

رضا جعفری سدهی مدرس علوم اجتماعی دانشگاه های گیلان نیز 
معتقد است: رسانه ها در شکل گیری فرهنگ و تمدن نقش بی بدیلی 
دارند و یکی از دلایل بروز مشکلات و بحران های اجتماعی، به سوء 
مدیریت ها و عدم آگاهی از تهدیدات برمی گردد چراکه هر زمان 
جامعه نتواند در مقابله با بحران ها واکنش صحیحی از خود نشان 

دهد، دچار واماندگی می شود.
وی افزود: ورود رسانه های نوپدید و فضای مجازی بدون مهیا شدن 
بسترهای ذهنی و فکری جامعه صورت گرفته و جامعه امروزی ما 
آمادگی مواجهه با سیل فضای مجازی را ندارد و متاسفانه جامعه ما در 
اینگونه موارد شیوه افراط و تفریط را در پیش گرفته و در این زمینه، 
داشتن سواد رسانه ای و مهارت استفاده صحیح از آن و همچنین 

شناخت تهدیدات و فرصت ها از الزامات است.
جعفری سدهی ادامه داد: در جامعه امروز رسانه ها نقش مهمی در 
فرهنگ سازی دارند و نسل دهه 80 با فضای مجازی و دیجیتال 
بزرگ شده و تفکرات و دیدگاه آنها با نسل های گذشته بسیار متفاوت 
است که اولین راهکار، درک صحیح این نسل با ایجاد فضای گفت و 

گو و دوری از روش های قهری، جبر و زور است.
به گفته این مدرس علوم اجتماعی، باید علاوه بر شناخت ظرفیت 
های موجود در فضای مجازی، مهارت های مختلف ایجاد کرد و 
با شناخت و درک صحیح مخاطب، نسل جوان را به سمت استفاده 
صحیح و کاربردی از این فضا با ایجاد گفتمان های جدید سوق داد.

سرهنگ جعفری خیرخواه معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی گیلان 
نیز در این میزگرد خبری گفت: ضعف آموزش، مهمترین مسئله ای 
است که جامعه را به سمت بیراهه سوق می دهد و متاسفانه با وجود 
گسترش سریع فضای مجازی در دنیا ، آموزش های لازم در راستای 
استفاده صحیح از فضای مجازی و شناخت تهدیدات و فرصت های 

آن ارائه نشده است.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه مردم ما همواره تشنه دریافت اطلاعات 

هستند در این زمینه خلأهایی احساس می شود.
سرهنگ محمدخانی رئیس پلیس فتای گیلان نیز، به اهمیت تاثیر و 
نقش پیام رسان ها در عرصه اجتماعی اشاره و بیان کرد: پلیس از بدو 
ورود اینترنت و فضای مجازی به کشور، در راستای تولید پویانمایی 
های مختلف آموزشی در جهت استفاده درست کاربران از اینترنت 

نیز، کار آموزش صحیح  اقدام کرده و همچنان  و معرفی تهدیدها 
استفاده از فضای مجازی را در دستور اقدام قرار دارد.

 لزوم تولید نرم افزارهای پیام رسان بومی بعنوان 
جایگزین خارجی

مجید محمدپور مدرس دانشگاه در ادامه میزگرد خبری ایرنا اظهار 
کرد: یکی از راهکارهای مورد نیاز از سوی دولت، تولید و معرفی یک 
پیام رسان قدرتمند داخلی به عنوان جایگزین پیام رسان های خارجی 
است و با توجه به آنکه در حال حاضر چون خلأ وجود چنین چیزی در 
جامعه احساس می شود، تنها با استفاده از دانش نخبگان و همچنین 
ترویج و تبلیغ و تشویق فرهیختگان و اندیشمندان می توان نتیجه 

مطلوب را به دست آورد.
وی افزود: باید حداقل پیام رسانی با قابلیت پیام رسان های موجود 
خارجی تولید و تعریف شود تا مردم از آن استفاده کرده و با آموزش 
صحیح به آحاد جامعه و اطلاع رسانی مستمر و مداوم به مردم، گفته 

شود که در کدام فضاها نباید وارد شوند.
محمدپور اضافه کرد: لازم است در راستای شناخت نیازهای کاربران 
فضاهای مجازی و جامعه، اقدامات گسترده ای صورت پذیرد چراکه 
در غیر این صورت عملکرد مان فقط به صورت بازدارنده خواهد بود.

رضا جعفری سدهی مدرس علوم اجتماعی دانشگاه های گیلان نیز 
با اشاره به وجود جذابیت و در عین حال امکانات وسیع و پیچیده 
فضای مجازی گفت: معتقدم تاکنون نتوانسته ایم جایگزین مناسبی 
برای رقابت با نرم افزارهای پیام رسان موجود و قوی حال حاضر 
معرفی کنیم و علاوه بر آن، رسانه ملی در خصوص اطلاع رسانی 
برای عدم استفاده هم میهنان از پیام رسان های بیگانه، موفق عمل 

نکرده است.
وی ادامه داد: این در حالیست که برخی کشورها که حتی فیلترینگ 
را نیز اعمال کرده اند، جایگزین قوی تری از نرم افزارهای موجود را 

به مردم جامعه خویش معرفی کرده اند.
جعفری سدهی با اشاره به اینکه ارتباطات خانوادگی و میزان گفتگو 
بین اعضای خانواده به ۳0 دقیقه در روز کاهش یافته، نبود سازمان 
های مردم نهاد فعال در حوزه جوانان را مهم ارزیابی و اضافه کرد: 
تاکنون نتوانستیم عوامل تنش زای دیگر را مدیریت کنیم و به دلیل 
را قوی  بودن زمینه های موجود، فضای مجازی خود  پذیر  آسیب 

نشان داده و گسترش آن باعث شد پاسخ معکوس دریافت کنیم.
فرماندهی  اجتماعی  معاون  خیرخواه  جعفری  محمدرضا  سرهنگ 
انتظامی گیلان نیز در ادامه این میزگرد گفت: در حال حاضر فضای 
مجازی و اینترنت، به یک تهدید جدی برای خانواده ها تبدیل شده و 

لازم است برای ساماندهی آن، تدبیری جدی اتخاذ شود.
وی با بیان اینکه فضای مجازی گوی سبقت را از دیگر رسانه ها 
ربوده، افزود: باید فضای مجازی به نحوی درست و مقتضی، مدیریت 
شود از سوی دیگر، لازم است بپذیریم که نرم افزارهای پیام رسان 

بومی ما مورد حمایت قرار گیرند.
را  بومی  پیام رسان های  باید  اساس،  این  بر  وی خاطرنشان کرد: 

تقویت کرده و میان مردم، اعتمادسازی های لازم صورت گیرد.
سرهنگ ایرج محمدخانی رئیس پلیس فتای گیلان نیز با اشاره به 
لزوم ساخت و تولید نرم افزارهای جایگزین قدرتمند بومی قابل رقابت 
با نمونه های بیگانه تاکید کرد: خوشبختانه در جامعه ما ، جوانان 
خوش فکر و با استعداد و توانمند بسیاری هستند که تنها با حمایت 
دولت می توانند پیام رسان هایی تولید و عرضه کنند که نه تنها قابل 

رقابت بلکه جایگزین پیام رسان های موجود خارجی باشد.
در  یافته،  توسعه  کشورهای  برخی  در  حاضر،  حال  در  افزود:  وی 
جامعه،  اخلاقی  و سلامت  کاربران  اجتماعی  امنیت  تامین  راستای 

صرفاً از نرم افزارهای بومی خود استفاده می کنند.
با  ارتباط  در  شده  مطرح  مباحث  رد جدی  با  محمدخانی  سرهنگ 
رصد مطالب مبادله شده میان کاربران توسط حاکمیت گفت: بجای 
طرح این موضوعات، باید راهکارهای معرفی و استفاده مردم از نرم 
نهادهای  آنها، حمایت  از  یکی  که  اندیشیده شود  داخلی  افزارهای 

مسئول از این پیام رسان هاست.
 استادان دانشگاه، روشنگری کنند

انتظامی گیلان در خاتمه سخنانش در  معاون اجتماعی فرماندهی 
بندی  حیطه  حریمی،  هر  برای  پلیس  گفت:  ایرنا  خبری  میزگرد 
مشخصی تعریف کرده و با توجه به آنکه در فضای مجازی، قشربندی 
وجود ندارد؛ لازم است انتشار اطلاعات در فضای مجازی کنترل شود.

به  موافقی  نگاه  پلیس  اینکه  تصریح  با  خیرخواه  سرهنگ جعفری 
رسانه ها و فضای مجازی دارد، افزود: باید بپذیریم خلأهایی قانونی 
در ارتباط با رسانه های نوظهور و فضای مجازی وجود دارد ولی در 
عین حال؛ همگان بین رسانه هایی که وظیفه اطلاع رسانی انجام 
داده و شبه رسانه هایی که صرفاً تخریب می کنند، مرز قائل هستند.

وی با اشاره به نگاه کنترلی برخی کشورها به شبکه های اجتماعی 
گفت: موافق صرف این نگاه نیستیم ولی در مواردی که حاکمیت 
ملی و امنیت عمومی خدشه دار می شود؛ لازم است برای حفط مولفه 

های یادشده، اقدامی جدی صورت گیرد.
استادان  و  نخبگان  روشنفکران،  وظیفه  خیرخواه  جعفری  سرهنگ 
دانشگاه در این زمینه را مهم دانست و افزود: پلیس زمانی به این 
حوزه ورود می کند که بحث امنیت شهروندان مدنظر باشد و در سایر 
بخش ها ، وظیفه آگاهی رسانی از آسیب ها و چالش ها ، بر عهده 

اهالی قلم و نخبگان است.
سرهنگ ایرج محمدخانی رئیس پلیس فتای گیلان نیز، بر ضرورت 
شبکه  ایجاد  خصوص  در  رهبری  معظم  مقام  رهنمودهای  تحقق 
ملی اطلاعات تاکید و اضافه کرد: لازم است نهادهای مسئول برای 
مصون ماندن از آسیب های شبکه های اجتماعی خارجی، نسبت به 
راه اندازی این شبکه ملی اهتمامی ویژه داشته باشند و در این مسیر، 

متخصصان علوم رسانه و ارتباطات باید به یاری این نهادها بیایند.

با گسترده شدن دامنه استفاده کنندگان از اینترنت و شبکه های 
اجتماعی، انتشار مطالب ناصحیح در فضای مجازی روندی فزاینده 
یافته و بر این اساس؛ کارشناسان حوزه رسانه و علوم اجتماعی 
معتقدند در مقطع زمانی کنونی، آموزش سواد رسانه ای در جامعه 

اهمیتی دوچندان دارد.
ایران در دهه 70 شمسی و  به  اینترنت  با ورود  ایرنا  به گزارش 
بهره مندی از انواع وسایل ارتباط جمعی و سرعت انتقال و گردش 
اطلاعات در جامعه و به دنبال آن تولید انواع نرم افزارهای جدید 
ارتباطی و عضویت بخش وسیعی از جامعه در شبکه های اجتماعی 
را  نوپدیدی  متنوع، چالش های  بر فرصت های  مختلف علاوه 
نیز بین خانواده ها و خصوصا قشر جوان به دنبال داشته و گاهی 
مراودات در فضای مجازی منجر به بروز مشکلات و معضلاتی 
جدید برای فرد یا افراد حاضر در فضاهای مجازی شده و به نوعی 
می توان گفت که امروزه تهدیدات فضای مجازی، به طور جدی 

نگرانی هایی را ایجاد کرده است. 
با توجه به نگاه کارشناسان به فضای مجازی، استفاده از فضای 
مجازی و رسانه های نوظهور نیازمند دانشی است که باید کاربران 
از آن بهره مند باشند تا از آسیب ها و تهدیدات در امان بوده و چالش 

های پیش روی آن را بشناسند.
مجید محمدپور مدرس علوم ارتباطات در دانشگاه های گیلان، 
رضا جعفری سدهی مدرس علوم اجتماعی در دانشگاه های گیلان، 
سرهنگ محمدرضا جعفری خیرخواه معاون اجتماعی فرماندهی 
فتای  پلیس  رئیس  ایرج محمدخانی  استان و سرهنگ  انتظامی 
گیلان در میزگرد خبری ایرنا مرکز رشت، نقش رسانه های نوظهور 
در اطلاع رسانی های بهنگام را بررسی کرده و بر لزوم توجه به 
آموزش و افزایش سواد رسانه ای جامعه و تولید نرم افزارهای پیام 

رسان بومی بعنوان جایگزین خارجی تاکید و از استادان دانشگاه ها 
و نخبگان خواستند که در مورد رسانه های نوظهور و نقش آنها ، 

روشنگری کنند.
 ضرورت توجه به آموزش و افزایش سواد رسانه ای 

جامعه
مجید محمدپور مدرس دانشگاه های گیلان در این میزگرد خبری، 
استفاده از فضای مجازی را ضرورتی انکارناپذیر می داند که جامعه، 
خواسته یا ناخواسته در این فضا قرار گرفته و معتقد است: فضای 
مجازی به عنوان ابزار مفیدی است که با تولید نرم افزارهای نوین 
در همه عرصه های زندگی جامعه امروزی نفود کرده و با توجه به 
ضرورت آموزش صحیح شناخت و نحوه استفاده درست از این فضا، 
کوتاهی یا بی تفاوتی در این حوزه تهدیدات و آسیب های فراوانی را 
خصوصاً برای نسل جوان به دنبال دارد و می تواند به آسیب جدی 

برای جامعه تبدیل شود.
وی با اشاره به نقش پررنگ آموزش و پرورش در آموزش نوآموزان 
از مقاطع تحصیلی پایین و تداوم آن تا دوران دانشجویی و همچنین 
نقش رسانه ها در فرهنگ سازی استفاده صحیح از فضای مجازی 
با  رویه  وحدت  نیازمند  حاضر  حال  در  امروزی  جامعه  داد:  ادامه 
مدیریتی صحیح و امکان برگزاری نشست های منظم بررسی و 
واکاوی چالش ها و همچنین ارائه راهکارهای مدیریت این فضای 

جدید است.
رضا جعفری سدهی مدرس علوم اجتماعی دانشگاه های گیلان 
نیز معتقد است: رسانه ها در شکل گیری فرهنگ و تمدن نقش بی 
بدیلی دارند و یکی از دلایل بروز مشکلات و بحران های اجتماعی، 
به سوء مدیریت ها و عدم آگاهی از تهدیدات برمی گردد چراکه هر 
زمان جامعه نتواند در مقابله با بحران ها واکنش صحیحی از خود 

نشان دهد، دچار واماندگی می شود.
وی افزود: ورود رسانه های نوپدید و فضای مجازی بدون مهیا 
جامعه  و  گرفته  جامعه صورت  فکری  و  ذهنی  بسترهای  شدن 
امروزی ما آمادگی مواجهه با سیل فضای مجازی را ندارد و متاسفانه 
جامعه ما در اینگونه موارد شیوه افراط و تفریط را در پیش گرفته و در 
این زمینه، داشتن سواد رسانه ای و مهارت استفاده صحیح از آن و 

همچنین شناخت تهدیدات و فرصت ها از الزامات است.
جعفری سدهی ادامه داد: در جامعه امروز رسانه ها نقش مهمی در 
فرهنگ سازی دارند و نسل دهه 80 با فضای مجازی و دیجیتال 
بزرگ شده و تفکرات و دیدگاه آنها با نسل های گذشته بسیار 
متفاوت است که اولین راهکار، درک صحیح این نسل با ایجاد 

فضای گفت و گو و دوری از روش های قهری، جبر و زور است.
به گفته این مدرس علوم اجتماعی، باید علاوه بر شناخت ظرفیت 
های موجود در فضای مجازی، مهارت های مختلف ایجاد کرد و 

با شناخت و درک صحیح مخاطب، نسل جوان را به سمت استفاده 
صحیح و کاربردی از این فضا با ایجاد گفتمان های جدید سوق داد.

انتظامی  فرماندهی  اجتماعی  معاون  خیرخواه  جعفری  سرهنگ 
گیلان نیز در این میزگرد خبری گفت: ضعف آموزش، مهمترین 
مسئله ای است که جامعه را به سمت بیراهه سوق می دهد و 
متاسفانه با وجود گسترش سریع فضای مجازی در دنیا ، آموزش 
های لازم در راستای استفاده صحیح از فضای مجازی و شناخت 

تهدیدات و فرصت های آن ارائه نشده است.
دریافت  تشنه  همواره  ما  مردم  اینکه  به  توجه  با  داد:  ادامه  وی 

اطلاعات هستند در این زمینه خلأهایی احساس می شود.
سرهنگ محمدخانی رئیس پلیس فتای گیلان نیز، به اهمیت تاثیر 
و نقش پیام رسان ها در عرصه اجتماعی اشاره و بیان کرد: پلیس 
از بدو ورود اینترنت و فضای مجازی به کشور، در راستای تولید 
پویانمایی های مختلف آموزشی در جهت استفاده درست کاربران 
از اینترنت و معرفی تهدیدها اقدام کرده و همچنان نیز، کار آموزش 

صحیح استفاده از فضای مجازی را در دستور اقدام قرار دارد.
 لزوم تولید نرم افزارهای پیام رسان بومی بعنوان 

جایگزین خارجی
مجید محمدپور مدرس دانشگاه در ادامه میزگرد خبری ایرنا اظهار 
کرد: یکی از راهکارهای مورد نیاز از سوی دولت، تولید و معرفی 
یک پیام رسان قدرتمند داخلی به عنوان جایگزین پیام رسان های 
خارجی است و با توجه به آنکه در حال حاضر چون خلأ وجود چنین 
چیزی در جامعه احساس می شود، تنها با استفاده از دانش نخبگان 
و همچنین ترویج و تبلیغ و تشویق فرهیختگان و اندیشمندان می 

توان نتیجه مطلوب را به دست آورد.
محمدپور اضافه کرد: لازم است در راستای شناخت نیازهای کاربران 

فضاهای مجازی و جامعه، اقدامات گسترده ای صورت پذیرد چراکه 
در غیر این صورت عملکرد مان فقط به صورت بازدارنده خواهد بود.

رضا جعفری سدهی مدرس علوم اجتماعی دانشگاه های گیلان نیز 
با اشاره به وجود جذابیت و در عین حال امکانات وسیع و پیچیده 
فضای مجازی گفت: معتقدم تاکنون نتوانسته ایم جایگزین مناسبی 
برای رقابت با نرم افزارهای پیام رسان موجود و قوی حال حاضر 
معرفی کنیم و علاوه بر آن، رسانه ملی در خصوص اطلاع رسانی 
برای عدم استفاده هم میهنان از پیام رسان های بیگانه، موفق 

عمل نکرده است.
وی ادامه داد: این در حالیست که برخی کشورها که حتی فیلترینگ 
را نیز اعمال کرده اند، جایگزین قوی تری از نرم افزارهای موجود را 

به مردم جامعه خویش معرفی کرده اند.
سرهنگ ایرج محمدخانی رئیس پلیس فتای گیلان نیز با اشاره 
به لزوم ساخت و تولید نرم افزارهای جایگزین قدرتمند بومی قابل 
رقابت با نمونه های بیگانه تاکید کرد: خوشبختانه در جامعه ما ، 
جوانان خوش فکر و با استعداد و توانمند بسیاری هستند که تنها با 
حمایت دولت می توانند پیام رسان هایی تولید و عرضه کنند که نه 
تنها قابل رقابت بلکه جایگزین پیام رسان های موجود خارجی باشد.

وی افزود: در حال حاضر، در برخی کشورهای توسعه یافته، در 
راستای تامین امنیت اجتماعی کاربران و سلامت اخلاقی جامعه، 

صرفاً از نرم افزارهای بومی خود استفاده می کنند.
سرهنگ محمدخانی با رد جدی مباحث مطرح شده در ارتباط با 
رصد مطالب مبادله شده میان کاربران توسط حاکمیت گفت: بجای 
طرح این موضوعات، باید راهکارهای معرفی و استفاده مردم از نرم 
افزارهای داخلی اندیشیده شود که یکی از آنها، حمایت نهادهای 

مسئول از این پیام رسان هاست.

حسین خاکزاد در خزرآنلاین نوشت: اگر خواننده هر 
روزه اخبار سایت های استان باشید، حتما انتقادات 
عمومی  روابط  مدیره  عملکرد  از  ها  رسانه  برخی 
است.  کرده  جلب  را  تان  توجه  رشت  شهرداری 
عملکرد فاطمه قدیمی حرفه این روزها در کانون 
انتقادات رسانه هایی قرار گرفته است که شاید تا 
همین چندی سمت و سوی اخبارشان نشان می داد 
اگر از حامیان قدیمی نباشند، حداقل از مخالفانش هم 
نیستند. با این حال انتقاداتی که اندکی قبل از سفر 
ماکائو آغاز شده بود، خیلی سریع شدت گرفت و کار 
به انتشار یک مطلب انتقادی در چندین رسانه همسو 
کشید تا ثابت شود که رسانه های منتقد، در این برهه 
زمانی از تمام پتانسیل برای بیان نظرات انتقادی 
خود بهره می برند. نکته جالب توجه هم اینست که 
این انتقادات ریشه سیاسی ندارد و اگر بتوان آن را 
وارد دانست، حداقل نمی توان با خط و مشی های 
سیاسی خاستگاه آن را توجیه کرد. جایی که هم 
شیرزاد اصولگرا منتقد است و هم زاهد اصلاح طلب!

نگارنده اساساً قصد ندارد بگوید در این میان حق با چه 
کسی است! حتی قصد دفاع از عملکرد روابط عمومی 
شهرداری رشت و یا اثبات درستی انتقاد منتقدان را 
هم ندارد. هدف شناساندن اشتباهی است که منتقدان 
در این میان مرتکب آن شده اند و آن اشاره به چند 
خبرنگاری است که پس از روی کار آمدن قدیمی در 
واحد روابط عمومی مشغول به کار شده اند. اقدامی 
که از منظر نگارنده نه تنها بد نبوده بلکه بسیار هم 
خوب بوده. چه کسی گفته که در اداره عریض و 
طویلی همچون شهرداری فقط باید بستگان فلان 
عضو شورا و نزدیکان فلان نماینده مشغول به کار 
شوند؟ چرا باید فردی تنها به لطف نسبت فامیلی در 
جایی مشغول به کار شود که هیچ توانایی و تجربه 
در آن دارد؟! حالا که چند خبرنگار جوان و پرانرژی 
با حقوق و مزایای ناچیز در واحد روابط عمومی به 
کار گرفته شده اند تا شاید بتوانند در آینده ای دور به 
پاس تلاش و پشتکارشان به موهبتی به نام استخدام 
نایل آیند که همین الان شامل حال ژن های خوب 
بسیار شده است، چرا به جای حمایت از همکارانمان، 
چشم خود را بر تمام جذب های بی در و پیکر قبلی 
بسته ایم و تمام هم و غم مان همین چند همکاری 
هستند که مثلا در روابط عمومی شهرداری مشغول 

به کار شده اند؟
همکاران عزیز! حرمت مسجد را متولی نگه می دارد! 
شاید مطالبه دستاوردهای سفرهای خارجی مدیره 
روابط عمومی شهرداری رشت به مراتب اخلاقی تر، 
اثرگذارتر و البته هوشمندانه تر از آنی باشد که هم 
اکنون در پیش گرفته اید. بی تردید هیچ مسئولی 
مصون از اشتباه نیست و انتقاد به عملکرد هر مدیری 
وارد. اما هدف وسیله را توجیه نخواهد کرد. پایان این 
مسیر به زعم بنده، نه برکناری یا تغییر مدیره روابط 
عمومی شهرداری رشت به خاطر به کارگیری چند 
خبرنگار بلکه از کار بیکار شدن چند نفر از همکاران 

جوان خودمان در این وانفسای شغلی است. 
در پایان به عنوان یک خبرنگار، هر جا که بشنوم 
تا رسانه ای(  )از جوان  همکاری به عنوان مشاور 
طرف مشورت مسئولی قرار گرفته است، احساس 
غرور و خوشحالی می کنم و الحق که در دولت 
اعتدال، پیش از تمام دولت های پیشین به این مهم 
پرداخته شده است. به امید پیروزی و کامیابی تمام 

خبرنگاران و زحمتکشان عرصه خبر.

ورت آموزش سواد رسانه ای و تدبیر برای ضر
 مدیریت چالش های شبکه های اجتماعی

یادداشت

وژه در گیلان به بخش خصوصی واگذار می شود ۷۱ پر
برنامه ریزی گیلان خبر داد؛ و  ــازمان مدیریت  رئیس س
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه دوم بهمن ماه 1۳96
 سال دوم
نیاز خونی در گیلان شماره 15 و  کاهش ذخایــر 

از  انتقال خون گیلان 
خیران خواست خون 

اهدا کنند

مدیرکل انتقال خون استان گیلان با بیان اینکه در فصل سرما به 7 روز ذخیره خون نیاز است 
گفت: با توجه به بارش برف برای ذخیره خون و کمک به بیماران نیازمند از مردم نوعدوست 
گیلانی دعوت می شود با حضور در پایگاه های انتقال خون گرمی بخش زندگی بیماران در 

فصل سرما باشند.
دکتر احمد مرادی به اهمیت پلاکت خون در درمان بیماران سرطانی هم اشاره کرد و افزود: 
اهداکنندگان برای کمک به بیماران سرطانی در لیست داوطلبان اهدای پلاکت نیز ثبت نام 

کنند.
وی گفت: اهداکنندگان برای صرفه جویی در وقت می توانند در سایت سازمان انتقال خون به 
  http://nobatdehi.ibto.ir/Nobat/DaryaftNobatInterneti4 آدرس 

ثبت نام و در ساعت تعیین شده به پایگاه های انتقال خون مراجعه کنند.

مدیرکل انتقال خون گیلان با بیان اینکه 8۳ هزار و 517 نفر در 10 ماه منتهی به دی امسال به 
پایگاه های انتقال خون گیلان مراجعه کردند اعلام کرد : 70 هزار و ۳5۳ نفر از این افراد خون 

اهدا کردند که در مقایسه با مدت مشابه پارسال12 و 9 دهم درصد بیشتر است.
نیکوکاران گیلانی سالانه حدود 75 هزار واحد خون در گیلان اهدا می کنند. از این خون های 
اهدایی بیش از 200 هزار واحد فرآورده خونی تولید و در بیمارستان ها و مراکز درمانی گیلان 

توزیع می شود.
گیلان به علت گردشگر پذیربودن ، آمار بالای جراحی های قلب و عروق ، تصادفات، تعداد زیاد 
بیماران هموفیلی ، تالاسمی و فاویسمی جزء استان های نخست ایران از نظر مصرف فرآورده 
های خونی است. گیلان بیش از هزار بیمار دیالیزی ، هزار و 160 بیمار تالاسمی ، 270 بیمار 

هموفیلی و حدود 200 بیمار فاویسمی دارد.

وحید  شعبانی 
مجید دانش آراسته در رشت زندگی می کند؛ در آپارتمانی 
قدیمی و کوچک که روبرویش شاید اگر چهار تا ساختمان 
به  اندازی  چشم  توانست  می  کردند  نمی  کورش  دیگر 
گورستان مرکزیِ شهر رشت داشته باشد و پنجره ی پشتی 
باغ بزرگ را در مقابل این  از یک  آپارتمانش منظره ای 
رُمان نوشته و  باز می کند. سه  نویسنده ی هشتاد ساله 
بیش از پانصد داستان کوتاه را در بیست و پنج کتاب منتشر 
کرده و باز احساس غریبی می کند، جوری که می گوید: 
از این غربت نیست. غربت تو را به  » هیچ چیزی زیباتر 
خودت نزدیک تر می کند«.و این غربت همه اش هم آن غربت شاعرانه ای نیست 
که بعضی ها حرفش را می زنند. توی کوچه و خیابانهای شهر هم بیرون از بعضی از 
کتاب فروشی ها و محافل فرهنگ و ادب کمتر کسی او را می شناسد: » من پنجاه 
سال است که در این شهر هستم، فرض بگیرید من از این طرف خیابان بروم یک 
فوتبالیست درجه هشتم از آن طرف برود، فکر مي کنید مردم چه کسي را به همدیگر 

نشان مي دهند؟ آن فوتبالیست را. «
تا حالا دو سه باری قلم را بوسیده و کنار گذاشته و به اصطلاح خود را بازنشسته 
کرده، اما هر بار دوباره پشت میزش قوز کرده و نشسته و نوشته: » این نوشتن ها مرا 
سرپا نگه داشته است «. اما انگار خودش هم به این نتیجه رسیده که دیگر یک جایی 
باید این ماشین را خاموش کند و بزند کنار:» من شده ام چوپان دروغ گو. هشت ماهی 
ننوشتم اما بعد از آن دو تا داستان نوشتم. احساس کردم دیگر نباید بنویسم، چون 
بیش از پانصد داستان نوشته ام و چاپ کرده ام، البته یک تعداد هم هنوز منتشرنشده. 
دلزده شده بودم. از ابتدای نوشتنم دنبال این نبودم که خودم را در بوق و کرنا کنم. 
معتقدم دیگران باید درباره ی آثارم حرف بزنند. گاهی وقتی کتاب های تاریخ ادبیات 
داستانی یا تحلیل داستان نویسی ایران را می خوانی پیش خودت فکر می کنی نویسنده 
ی این کتاب ها فکر می کنند در گیلان اصلًا نویسنده ای وجود ندارد. فقط یکی دو 
نفر را می شناسند، آن هم به آذین است و... که متعلق به هشتاد سال پیش است. خب 

وقتی جامعه دچار پیرچشمی است من چه کار کنم. «
اولین داستانش در سال 1۳۳6 در نشریه ی»پرچم خاورمیانه« چاپ شد که ناصر 
تقوایی و دوستانش منتشر می کردند. خودش می گوید: » زبان این داستان از آن 
اول تا آخر خراب و غلط بود «. مدتی بعد داستان دیگرش را در جنوب منتشر  کردند. 
موضوع داستان در آن زمان قدری غیرمتعارف بود. عنوان داستان بود: »روز جهانی 
پارک شهر و زباله دانی. این کتاب درحالی منتشر شد  که من زیاد کسی را در تهران 
نمی شناختم «. این کتاب در سال 1۳51 منتشر شد .بعدها در سال 1۳55داستانش 
به نام »بی گمان کسی منتظر او نیست« در دو شماره ی کیهان ادبی منتشر شد: » 
این داستان که چاپ شد، آقای ابراهیم گلستان پیغام داد که می خواهم دانش آراسته 
و تقوایی را ببینم. تقوایی رفت، من اما نرفتم به دیدار گلستان. ذهنیت من این طور 
بود که ابراهیم گلستان آدمی است، هفته یک بار با شاه ناهار می خورد. البته الان به 
خودم می گویم، می خورد که می خورد، به تو چه مربوط بود، می رفتی از او چیز یاد 

می گرفتی. «
ساده است: » یکی به من زنگ زد از خارج از کشور. گفت: داستان هاتو دوست دارم. 
بخوام باهات تماس داشته باشم، فاکس داری؟ گفتم: نه. گفت: کامپیوتر و اینترنت 
چطور؟ گفتم: نه. پرسید: موبایل داری؟ گفتم: نه… گفت: تو چه جور نویسنده ای 
هستی. گفتم: آقا من توی همین رشت، توی خیابون فلسطین … دنیای من همین 
جاست. یه جای پاک و آفتابی «. محمود طیاری درباره اش می گوید:» او مثل هیچ 
کداممان بلد نیست اتو کشیده بنویسد. اتوی زبانش داغ نیست. شاید زغال نگاهش 
خیس است. اما عجب خط اتویی می اندازد به شلوارتان. دلتان را راضی کنید با او به 
قهوه خانه بروید، البته کمی انگشت نما می شوید، اما پس از یکی دو پیاله چای دبش 

با آدم های فرودست اما زبلِ دستنوشته های او انس می گیرید.«
عمری قهوه خانه نشینی کرده:» من بعد از ترک تحصیل بود که وارد زندگی شدم. 
جاهای مختلف کار کردم. دیدم در خواب و خیال زندگی میکنم. به قهوه خانه کشیده 
شدم. چون بیکار بودم، قهوه خانه چشم و گوش مرا باز کرد، قهوه خانه را مخزن 
داستانهایم کردم. در قهوهخانه از همه چیز حرف میزدند. هر کس با زبان خودش. 
این زبان در قطعهی ادبی جایی نداشت. این زبان جایش در داستان بود. من با یک 
نگاه شهری زندگی این آدمها را داستان کردم. من ناظر حرفها، شنیدهها و وقایعی 
بودم که تعریف میکردند. آدمهای سوژهساز را دنبال میکردم. کنارشان مینشستم 
و به حرفهایشان گوش میدادم. مثل آنها حرف میزدم. خودم را نسبت به مسائلی 
بیخبر نشان می دادم. هیچکس فکر نمیکرد که من مینویسم. نویسنده برای آنها 
مفهومی دیگر داشت. نویسنده کسی بود که از زندگیِ شاهان و سرداران مینوشت. 

من قهوهخانه را مرکز زندگی کردم«.

مجید دانش آراسته مسافر قافله ای است که معلوم نیست بانگ رحیلش را نشنیده 
و از آن جا مانده یا اینکه قدمهای کاروانیان پرشتاب تر بوده و این قهوه خانه نشین 
بی ادا و افاده را جا گذاشته اند:» چون من کارخانه ریخته گری کار می کردم روابطم 
روشنفکری نبود، گسترده نبود اما متنوع بود. من تمامی این نام هایی که در مطبوعات 
برده می شود را از نزدیک دیده ام و می شناسم، احمد محمود، محمود دولت آبادی، 
هوشنگ گلشیری و... منظورم این است که من پشت هیچ قدمتی نخوابیدم. آن 
موقعی که ما می نوشتیم، این ها اصلًا نمی نوشتند. «. با بعضی از اینها رفاقت داشته، 
اما هم خودش رو نزده، هم آنها نم پس نداده اند و یاری اش نکرده اند که کتابهایش 
را به موقع چاپ کند: » نمي خواستم سربار باشم. اصلًا بگذارید این را بگویم یکي از 
دلایلي که باعث شد آنها با من جور شوند همین بود که تقاضایي از آنها نمي کردم 
و به نوعي آنها احساس امنیت مي کردند. من دلم نمي خواست این احساس امنیت 
به هم بخورد. دلیل دیگرش هم این بود که آنها خودشان هم دنبال ناشر بودند. آن 
موقع اینطور نبود که همه شان ناشر داشته باشند. یک بار هم کتابم را دادم انتشارات 
امیرکبیر. بعد از چند هفته دیدم جواب ندادند. ناراحت شدم. کتاب را پس گرفتم آن 
با  را  بود. قضیه  بهاالدین خرمشاهي  امیرکبیر،  انتشارات  این کار در  موقع مسئول 
دلخوري براي اسماعیل خویي تعریف کردم. نگفتم چرا چاپ نکردند، گفتم لااقل مي 
نوشتند فلاني، کتابت قابل چاپ نیست. خویي با خرمشاهي صحبت کرد، بعد به من 
گفت کتابت را ببر امیرکبیر، چاپ کنند. اما من لج کردم و نرفتم «. از میان این آدمها 
گرمابه ی رفاقتِ سیروس طاهباز با مجید دانش آراسته گرمتر بود. اما برای انتشار 
داستانهای دانش آراسته از طاهباز هم آبی گرم نشد: » من این طور احساس مي 
کردم که هر وقت طاهباز مي آمد دوست داشت من از خاطرات حرف بزنم و دوست 
داشت برایش داستان بخوانم، من هم خب به هر حال مهمان بود و این کار را مي 
کردم. خیلي دوست داشت که مجله اي داشته باشد و در حد یک ویژه نامه براي من 
شماره اي را کار کند. منتها دیگر این توانایي در او نبود، نه فیزیکش اجازه مي داد نه 

چیزهاي دیگر. نمي دانم شاید این زمان، زمان سپري شده اي بود. «
آراسته که توی ریخته گری کار می کرد به لطف همین  اینحال مجید دانش  با 
آدمها آمد توی کانون پرورش فکری، و بیست سال پیش همانجا بازنشسته شد: » 
من یک رُمانی نوشتم به نام آواز درخت گز. این رمان اتو سرگذشت من است که 
چه طور استخدام کانون شدم. من ریخته گری کار می کردم، از کارگاه آمدم بیرون تا 
برای کارگرها سیم جوش، دستکش و ماسک بخرم. این وسایل را باید در خیابانی 
می خریدم که کانون هم در همان جا بود. گفتم بروم به دوستم سیروس طاهباز که 
در کانون کار می کرد سری بزنم. دیدم دولت آبادی و م.آزاد هم آنجا مشغول به کار 
هستند. طاهباز از اوضاع  و احوالم پرسید، یک دفعه دیدم دستور داد، برایم میز بیاورند. 
گفت از همین الان تو کارمند کانون هستی. منم نشستم. دیدم مستخدمِ آنجا لباسش 
صد برابر از من تمیزتر است. دیدم این ها حرف هایی می زنند، گفتم خدای من، من 
کجا هستم، پاریس هستم؟ داشتند درباره ی مسئله ی فرهنگی مائو تسه تونگ حرف 
می زدند. من به یاد آوردم که در ریخته گری یک کارگر زده بود سر دیگری را شکسته 
بود، از او پرسیدیم چرا این کار را کردی گفت با او شوخی کردم. بعد پیش خودم 
گفتم فاصله ریخته گری تا کانون پرورشی پنج کیلومتر هم نیست اما چه قدر تفاوت 
فرهنگ وجود دارد. باورم نمی شد، فردا صبح هم رفتم. یک ورقه آوردند، گفتند پر 
کن. کارمندان کانون همه لیسانسه و دانشگاه تهران درس خوانده بودند. کارگزینی 
گفت شما مدرکتان را فراموش کردید. گفتند لیسانستان را بیاورید، گفتم ندارم، گفتند 
دیپلم، گفتم ندارم، گفتند سیکل، گفتم ندارم. گفتم مدرک من رامی خواهید، این دو 
کتابی است که از من در آمده است. پیش خودشان گفتند مگر می شود آدم با کلاس 
شش ابتدایی دو تا کتاب بنویسد. شب ها البته ریخته گری می رفتم تا آن کار را هم از 
دست ندهم. ماموریت که دادند بروم کرمان، مجبور شدم تا ریخته گری را رها کنم. 
من سال 1۳44 چهار هزار تومان حقوق می گرفتم ولی یک یخچال ۳50 تومانی 
نمی خریدم، می گفتند تابستان است برو پیراهن آستین کوتاه بخر، می گفتم چیزی 
به زمستان نمانده، زمستان می گفتند برو پالتو بخر، می گفتم چیزی به بهار نمانده. 
یعنی پولی برایم نمی ماند چون عقل معاش نداشتم،100 تومان را به من می دادی 
نمی توانستم 101 تومانش کنم، 99 تومان به تو تحویل می دادم. چند تا ماموریت 
با محمود دولت آبادی رفتم. جالب این بود که همهمن را می خواستند، چون مدرک 
نداشتم و مجبور بودم از بقیه بیشتر کار کنم و خودم را نشان بدهم. بعد از مدتی هم 

خودم را به رشت منتقل کردم «.
حالا هر که با او بنشیند می خواهد چیزی از اخوان، از شاملو، از طاهباز و دیگران 
بشنود:» با طاهباز و اخوان و حسن پستا رفته بودیم مجلس ختم مادر محمود عنایت 
سردبیر نگین. در آنجا شاعري حضور داشت با نام ابراهیم صهبا. صهبا از آن دست 
شاعراني بود که خلق الساعه شعري به مناسبت مرگ فلاني یا به مناسبت فلان روز 
مي نوشت. حتي در جایي از شعر فروغ هم به طنز به این نوع شعر گفتن صهبا اشاره 
شده بود. قرار شد این آقاي صهبا برود بالا و شعري در رثاي مادر عنایت بخواند. 

پیغام داد به مرثیه خوان که من مي خواهم با کسب اجازه از استادي که اینجا نشسته 
شعر بخوانم؛ استاد اخوان ثالث. مرثیه خوان هم همین ها را گفت اما به جاي اخوان 
ثالث گفت اخوان ثابت. اخم اخوان توي هم رفت. صهبا فهمید دوباره به مرثیه خوان 
گفت. اما مرثیه خوان باز هم متوجه نشد و تکرار کرد اخوان ثابت. از آنجا که برمي 
گشتیم قرار بود برویم خانه حسن پستا. توي راه راننده اخوان ثالث را شناخت و به 
همین دلیل اخمش باز شد. من به راننده گفتم اگر اسم یک نفر دیگر را بیاوري یک 
کسي اینجا هست که دو برابر به تو کرایه مي دهد. راننده اسم همه شاعران را گفت؛ 
فریدون مشیري، شاملو، فروغ... اما اسم نیما را نگفت. ما مي دانستیم که سیروس 
طاهباز عاشق نیماست. میخواستیم کاري کنیم که طاهباز سرذوق بیاید اما بیشتر 

توی ذوقش خورد. «
حالا که نیم قرن از آن روزها و آن ماجراها گذشته مجید دانش آراسته را توی بعضی 
محافل فرهنگ و ادب، » عموجان « صدا می زنند. توی کتاب فروشی که می روی 
و کتابش را می خواهی، می گویند: » آخی! از مجید دانش آراسته کتاب نداریم «. 
خودش هم دیگر پیگیر این چیزها نیست:» زمانه فرق کرده، در سال های دور کتاب 
من فقط هشت هزار نسخه چاپ شده و فروش رفته، به نظرم دیگر کتابی که دویست 
این  نسخه چاپ می شود، چاپ دوم و سوم کردنش تمسخر مخاطب است. شما 
هشت هزار نسخه را تقسیم  بر دویست کن ببین چند چاپ فعلی می شود. دارم ارزشی 
برخورد نمی کنم. تمام کتاب های من که تجدید چاپ  شده اند را نگذاشتم بنویسند 
چاپ دوم یا سوم. به این خاطر که آدم به خودش دروغ نباید بگوید. ناشر که برای 
خودش می زند 500 تا یا 1000 تا و من و شما می دانیم که این اعداد اصلًا وجود 
خارجی ندارند. به نظر من زیبایی در همین واقعیت است چراکه همین دویست نسخه 
حقانیت تو را نشان می دهد. نشان می دهد که این جامعه ی عقب مانده، این جامعه ی 

رانت خوار چه طور شکمبه کرده و دچار کوردلی شده است «.
اینحال داستانِ داستان هنوز برای مجید دانش آراسته تمام نشده. هنوز جهان  با 
داستان را دنبال می کند و برایش حرف دارد:» نویسنده ی ایرانی می خواهد منطبق 
با تئوریک های بدِ ترجمه شده، بنویسد. از نظر مخاطب، ما از خودمان دور شده ایم. 
مترجمین تریبون دارند وگرنه همه ی داستان های یوسا جالب نیست. الان بزرگ ترین 
نویسنده موراکامی است. از نظر من اصلًا نویسنده نیست. یک نویسنده ای پریشان 
گوی ابتدایی است. من باید وقتم را بگذارم برای شناختن اسطوره ی او. شما می بینید 
از  خیلی  است.  پول ساز  چرا، چون  است،  کرده  ترجمه  نفر  را شش  او  کتاب  یک 
همین ها در مصاحبه شان از یک نویسنده ای ایرانی نام نمی برند، بعد مدعی هستند که 
ما فرهنگ را ارتقاء می دهیم. من این همه کتاب منتشر کرده ام. دو کلمه نشان بدهید 
از من نام برده باشند. من افتخار می کنم در جامعه ای زندگی می کنم که از من نامی 
نیست. اگر صد تا مترجم باشد ولی دو تا شاعر متوسط باشد، آنتن من به سمت آن دو 
شاعر متمایل هست. راحت بگویم پانزده سال است که در دنیا نویسندگان درجه یکی 
وجود ندارد. خیلی از این چیزها تبلیغات رسانه ای است که ناشرین به پا می کنند. 
اینهایي که الان در تهران هستند و دارند به همدیگر نمره مي دهند فکر مي کنند 
همه دستشان را گذاشته اند روي چشم شان و خواب هستند. نه اینطور نیست اینها 
براي ما یک مقدار گلادیاتور هستند، کساني که با شمشیر و نیزه هایي که به دست 
شان داده اند. صدایشان فقط براي خودشان آشناست. چطور است من در اینجا اسم 
کتاب کوري را بیاورم، کتابي که یک آدمي در پرتغال آن را نوشته است و من مي 
توانم در این جا با او ارتباط برقرار کنم. بعد با اینهایي که اینجا در تهران هستند، نمي 
توانم مطالبشان را بخوانم نه اینکه همین طوري بگویم. خب در تاریخ ادبیات داستاني 

چیزهایي نوشته خواهد شد. «
نویسد.  بازار می  و  از مردم کوچه  و  نویسد  بگوییم. ساده می  از داستانهایش هم 
مثلا داستان مگس، که بیژن نجدی هم نقدی بر آن نوشته بود. خودش می گوید: 
» داستان مگس را زمانی نوشتم که رفته بودم دادسرا، دیدم چند نفر را گرفته اند، 
پرسیدم جرمشان چیه، گفتند این ها با مگس قمارمی کردند. مامور دیده بود که هر 
کس یک حبه قند جلویش گذاشته و مگس روی حبه قند هرکدام که نشست آن 
شخص برنده است. همه این ها یک واقعیت بود، من این واقعیت را ترمیم کردم، 
از چه بویی خوشش  با تخیل و ذهنیت خودم. مگس  شکل دادم، اجرایش کردم 
می زده  نجاست  کمی  خودش  قند  به  می شود  برنده  که  کسی  نجاست!  می آید؟ 
درحالی که دیگران مثلًا مربا می زده اند. اما مگس نجاست را بیشتر دوست دارد. من 

از این ماجرا، شخصیت حسن مگس را ساختم. «
و از مردمان پایین دست و شکسته می نویسد. آنگونه که اکبر رادی در نامه ای 
خطاب به او می گوید: » و آیا داستان تو سرگذشت تمام دلباختگان و وانهادگان زمین 
نیست ؟ «و درباره ی داستان قبا ادامه می دهد:» قبا مثل اغلبی از داستانهای تو 
حاصل یک سلسله از تجارب عینی است که با رگهای مویین روح و روانت در اعماق 
زندگی جذب کرده ای و با ایمان به پاکی و زیبایی و تاکید بر جوهر شفاف انسانیت 
انسان، بی شیله و حقه و ترفندهای پیچیده نمایی و عایق بندیِ رایج و معمول، در 

نهایت خلوص و روشنی روایت می کنی. «
آنجور که از نامه های اکبر رادی بر می آید عاشقانه مجید را دوست داشته. جوری که 
در مطلع نامه ای می نویسد: » با بوسه های مهر مرد نجیب گیلان مجید مهربانم 

را تصدیع می کنم. «
حالا ده سال است که دیگر، رفیق مُرده اش، رادی، نه به او نامه ای می نویسد، نه 
زنگ می زند، و نه به دیدنش می آید:» رادی قبل ازآمدن به رشت، به من تلفن مي زد 
می گفت: اگر برنامه اي نداري، من ساعت چهار آن جا هستم. سر ساعت زنگ خانه 
را مي زد. دوستان گِله مي کردند هر وقت رادي مي آید من او را قایم مي کنم. گلایه 
ی دوستان را به اومي گفتم. مي خندید و مي گفت: این انتقاد به من وارد است. من 

این طور راحت ترم. تو که به اخلاقم آشنایي...
شب تا دیر وقت از ادبیات حرف مي زدیم و از کساني یاد مي کردیم که رخ در نقاب 
خاک کشیده بودند. همیشه به یاد گذشته از من مي خواست برایش داستان بخوانم. 
با فضاي داستان هایم آشنا بود و مي دانست از چه تیره اي هستم. ما نسبت به آثار 
همدیگر منتقد شفاهي بودیم. مي دانست تمام نمایشنامه هایش را خوانده ام. پنجاه 
سال دوستي بي سر و صدا، همراه با احترام متقابل با او داشتم. یکي دو بار بین 
ما بحث نمایشنامه و داستان شده بود. من داستان را جلوتر از نمایشنامه مي دیدم. 
دلیلم این بود که نمایشنامه مثل داستان تلفات نداده. افاضات مرا که مي شنید بلند 

مي خندید و مي گفت: مَشته مجید جان، خوب داري شلتاق مي کني «.
کوچه  به  را  رادی  می شد  مربوط  او  به  چه  هر  و  آراسته  دانش  مجید  اسم  انگار 
پس کوچه های کودکی اش در رشت برمی گرداند: » خدمت پیرِ پیراسته حضرت 
مجید دانش آراسته که چندی است چهره در حجاب غیاب فرو برده، ما را از نعمت 
دیدار محروم کرده است. بدیهی است منظورم فقط تو نیستی، امَِه مَشته مجید جانِ 
گذرفرخی، که برای خودت یک بابایی هستی از قدماییان و تا حدی مثل من دِمُده، با 
یک چنگه موی خلوت پشمکی، یک دماغ نژاده ی گیلانی، یک سبیل آب رفته ی 
رنگی، ) آیا به سبیلت مِش می زنی؟ یا به دود سیگار لوله های مِنخَرین طلایی شده 
است؟ ( و یک دستگاه ریه ی جِرم گرفته ی خِس خِسی، و آنگاه یک جفت باشماق! 
که رنگش روزگاری مشکی بوده است و اکنون مدرک جُرمی است برای پیاده روی 
های بی من و بی حسابِ تو در شبهای بارانیِ شهر ما. ای تنها نشینِ تنها رو! من 
اینک دست به آسمان می برم و تو را نفرین می کنم از آنکه آری، تو فقط یک نفر 
مجید نیستی با یک دماغ اصیل گیلانی و یک جفت باشماقِ شورِ ماهی کلهّ؛ بلکه 
در نظر من مظهر مجسم آن کوچه پسکوچه های مارپیچِ خیس، گشت زنی های 
عصرانه در حوالی کافی شاپ مشتی ابول با آن راسته ی قِناس مانده ی پیرسرای 

سفال سر خودمان هستی. «
* این نوشته پیشتر در جریده پیوند ایرانیان به چاپ رسیده است.

در حالی که می رفت سگ کشی به رسم عجیبی در دیارمان تبدیل شود این بار در 
گوشه ای از این شهر، مهربانی نصیب سگ ولگردی شده است که در دل سرمای 

زمستان و برف اخیر، شش قلو زایید.
زندگی  در  مهّم  مقولات  از  یکی  اجتماعی  امنیت  و  آرامش  اول،  گزارش خط  به 
پرهیاهوی فعلی است، در کنار آلودگی های هوا و آلودگی های صوتی و تصویری، 
برخی آلودگی ها مشکلات مضاعفی را ایجاد می کنند، که یکی از آنها معضل وجود 
سگ های ولگرد است که در کنار ترس و اضطراب، مشکلات بهداشتی زیادی را 
برای شهروندان ایجاد می کند و لزوم ساماندهی آنها را بیش از پیش ضروری می 

نماید.
در این میان دفتر حمایت از حیات وحش سازمان حفاظت محیط زیست دستورالعملی 
را با چارچوب های مشخص در مورد سگ های ولگرد تدوین و به استان ها ابلاغ 
کرده است تا براساس آن، با همکاری شهرداری و مراکز بهداشت در راستای این 
مسئله اقدام کند اما این مصوبه به گونه ای تهیه شده که در جمع آوری سگ های 
ولگرد، نسبت به از بین بردن آنها تاکید بیشتری دارد. در حالیکه حیوانات، بخشی 

از جامعه طبیعی و محیط زیست را تشکیل می دهند و در برقراری توازن در نظام 
طبیعت، نقش موثر و غیرقابل انکاری دارند. 

حیوانات به مانند انسان ها از حقوق خاص خویش مانند حق حیات، حق درمان، 
حق آرامش، حق زیست جمعی، حق پرهیز از هر نوع خشونت و نسل کشی و مانند 
آنها برخوردارند و هرگونه تعدی و تعرض نسبت به آنها، به منزلۀ نقض حقوق آنان 
محسوب شده و ضروری است، قانون حاکمه آنها را تحت پوشش قرار دهد. شعر 
معروف سعدی در بوستان با عبارت : » میازار موری که دانه کش است، که جان دارد 
و جان شیرین خوش است«، نشان از نگاه ادبی و فرهنگی جامعۀ ایرانی نسبت به 
حقوق حیوانات و ضرورت احترام به حیات آنها دارد و آموزه های دینی و مذهبی و 

انتساب » ضامن آهو« به امام رضا )ع( نیز حکایت از مراتب یاد شده دارد.
امروزه در دنیا حیوان آزاری یکی از بداخلاقی های اجتماعی و بزه کاری است و 
در بسیاری از کشورها آن را فی نفسه یک جرم قضایی می دانند، اما حیوان آزاری 
در ایران، جرم انگاری نشده است و نتیجه اش می شود شکنجه و به دار آویختن 
یک بزمجه در شهرستان میمه، تزریق اسید به سگ ها در شیراز، سنگسار گربه در 
میناب، رنگ پاشیدن به سگ برای گرفتن سلفی در کردکوی، کشیدن سگ در جاده 
با خودروی دولتی در آستارا، عقیم سازی و تیراندازی به سگ ها هم که در جای 
جای کشورمان رسم شده است. همه اینا در دو سه سال اخیر رخ داده و گریزی به 

پیش تر از آن نمی زنیم.
حال آیا منظور از حل و ساماندهی معضل سگ های ولگرد واقعا سگ کشی بوده 
است؟ آیا انسانها مجازند صرفا بخاطر ولگرد یا موذی بودن برخی جانوران اقدام به 
معدوم سازی آنها نمایند؟ آیا ما برای حفظ امنیت خود مجاز به استفاده از هر روشی 

علیه حیوانات هستیم؟
دادن  آزار  از  سالم  انسان  و  است  روانی  بارز مشکلات  نمونه های  از  حیوان آزاری 
جانوران خوشحال نمی شود و برخی از حیوان آزاران نیز نیاز به درمان دارند. بسیاری 
از قاتل های زنجیره ای سابقهٔ حیوان  آزاری دارند. این قضیه به  طور مستند ثابت شده 
 است؛ فردی که حیوان آزاری می کند، نه تنها برای حیات وحش و حیوانات، که برای 

جامعهٔ انسانی نیز خطرناک است.
کنترل  مرکزی  ستاد  در  که  ولگرد  کنترل جمعیت سگهای  دستورالعمل  بنابراین 
جمعیت حیوانات ناقل بیماری به انسان در سازمان شهرداری ها و دهیاری های 

کشور تصویب شده است، باید بطور دقیق اجرا شود. 
از جمله اهداف تهیه این دستورالعمل کنترل بیماریهای قابل انتقال بین حیوان و 
انسان از طریق شناسایی کانون تجمع سگهای ولگرد و کنترل جمعیت آنها با انتخاب 
روش مناسب و ارتقای سطح آگاهی های عمومی درخصوص رعایت اصول بهداشتی 

در مواجهه با حیوانات مزاحم) با الویت سگ های ولگرد( بود.
بر اساس این دستورالعمل، مرکز کنترل جمعیت حیوانات مزاحم باید دارای محل 
نگهداری حیوانات مزاحم باشد. پس از جمع آوری سگهای ولگرد از سطح شهر و 
روستا و انتقال آنها به قفس نگهداری موقت در مرکز نگهداری، عملیات معاینه، 
تشخیص و تفکیک سگ های اصیل و سگ های آلوده زیر نظر دامپزشک انجام 
می شود و سگ های ولگرد آلوده و غیر مفید از سگ های اصیل مفید تفکیک و 
سگ های مفید توسط دامپزشک واکسیناسیون و قرنطینه شده، پس از طی دوره 
قرنطینه، نصب قلاده و شناسنامه دار کردن سگ به مراکز یا افراد متقاضی پس از 
اخذ تعهد از آنها درخصوص نگهداری مناسب حیوان و عدم رهاسازی، انجام دوره ای 

معاینات و مراقبت های بهداشتی لازم تحویل می شود. 
حال در کنار ایجاد این پناه گاه های امن، گاهی مهربانی انسانها از دیوار مهربانی نیز 
عبور می کند و به یخچال مهربانی می رسد و این بار پا فراتر گذاشته و در راستای 
مهربانی با حیوانات حتی طرح احداث لانه مهربانی هم مطرح و ایجاد می شود. این 
حرکت خودجوش در گوشه ای از این شهر در شهرک گلشهر رشت برای سگ 
بارداری ایجاد شده تا بتواند براحتی وضع حمل کند، پس از زایمان نیز این سگ، 
صاحب شش توله زیبا شد و اهالی محل خوشحال از این اتفاق، سگ و توله هایش را 
هر روز مهمان پسمانده های غذای خود می کنند تا جایی که سایر سگ های حسود 
نیز چشم طمع به غذای این سگ ماده دارند. اگرچه مهربانی انسانها گاهی به توان 
N می شود ولی بهتر است هرچه زودتر سازمان های حمایت از حیوانات و مدیران 
پناه گاه های امن موجود شهر به سراغ این مادر و شش فرزندش روند تا »این توله 

های خوش بخت« بنای آزار انسانها در آینده را نگذراند.
فقط یادمان باشد سگ ها قورمه سبزی و پلو و گوجه نمی خورند.

مجید دانش آراسته؛ یک بابای دِمُده از قدماییان

این توله سگ های خوشبخت
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1- در یکصد و نود و دومین جلسه شورای چهارم شهر رشت طرح دو فوریتی 
معاملات  و  قراردادها  بررسی  جهت  حقوقی  و  فنی  مالی،  کارگروه  تشکیل 
شهردار  مدیریتی  دوره  در  احتمالی  جرایم  و  تخلفات  احصاء  و  شهرداری 
معزول رشت به تصویب رسید و بر این عقیده ام که این مصوبه که یکی از 
تاثیرگذارترین و مهم ترین مصوبات شورای چهارم بوده است . شورای چهارم 
در خصوص اجرایی شدن این مصوبه عملا کاری نکرد و شورای پنجم هم به 
رغم شعارهایی که در مورد شفاف سازی داده است تاکنون کاری نکرده است . 
با انجام تحقیق و تفحص از دوره عملکرد شهردار متخلف و معزول هم بسیاری 
از ابهامات را از بین می برد و هم فقر سیستم نظارتی شورا را تا حدی جبران می 
کند و به شورای پنجم فرصت خواهد داد که با شناخت درست از سیستم اداری 

و مالی و مدیریتی شهرداری ، برنامه های نظارتی خود را پی بگیرد.
2- من به اعتبار سال ها خدمت در دستگاه های دولتی و 4 سال حضور در 
شورا ، قراردادها و عملکرد مالی شهردار معزول رشت را نیازمند بررسی و پی 
گیری می دانم و بر این باورم که ایشان در دوره تصدی خود در شهرداری رشت 
مرتکب تخلفات فراوانی گردیده است ؛ بنابر این وظیفه اعضای شورا، استانداری 
، بازرسی ، اداره کل اطلاعات و دستگاه قضایی این است که نسبت به پی گیری 
تخلفات و جرایم احتمالی نامبرده ، به فوریت اقدام نمایند . نباید این تلقی در 
افکار عمومی ایجاد شود که در برخورد با مفاسد مالی تعلل می شود و یا مردم 
به رسانه های غیر رسمی و مخالف که این روزها هم بازار داغی دارند اعتماد 
کنند که کل سیستم را آلوده نشان می دهند و به علت این که خارج از دسترس 
هم می باشند ، کاری نمی شود کرد . مردم باید به عینه و با قاطعیت ، عزم 
مسئولان را در برخورد با مفاسد مالی و اقتصادی ببینند و من درخواست دارم که 
پرونده های مالی شهردار معزول رشت در دستور بررسی قضایی قرار بگیرد تا به 

اعتماد مردم آسیبی وارد نشود.
۳- به ما یاد دادند که نظارت را فرایندی بدانیم بـرای کسب اطمینان از این کـه 
اقدامات و فعالیت های جاری یک سازمان، در جهت اهداف پیش بینی شده 
و مطابق با اقدامات برنامه ریزی شده باشد. مسئولان نظارتی باید تلاش کنند 
تا پس از شناسایی دقیق مشکلات و موانع، آنها را ریشه یابی کرده و راه حل 
های اصلاحی را ارائه نمایند . ابزارهای نظارتی شورا مشخص اند و در دسترس؛ 
سوال و استیضاح، تحقیق و تفحص، بودجه و … اما در دوره تصدی شهردار 
معزول ، با منفعت طلبی و ایجاد دوقطبی کاذب در شورا و … از نظارتی که 
حق مردم و شهروندان بود ، تعمدا غفلت شد و دیدیم که در فقد نظارت قانونمند 
شورای چهارم چه بر سر شورا و شهرمان آمد ؛ بدهی های انباشته 7۳0 میلیارد 
تومانی ، شهری به هم ریخته ، پیمانکاران سرگردان ، پروژه های نامشخص 
و… اما امروز بعضی از دوستان شورا یادشان آمده است که باید بنشینند و کار 
حسابداری بکنند تا حقوق معوقه و کنونی کارگران و پاکبانان و آتشنشانان را 
پرداخت بکنند و یا از آسفالت شهر و انتصاب چند مدیر ایراد بگیرند و یادشان 
رفته است که و ظیفه شورا نظارت بر بودجه 900 میلیاردی شهرداری در سال 
96 بوده است و احقاق حقوق مردم از تخلفات و بی بندو باری های مالی در 

دوره آن معزول و…
4- این روزها توجه به عملکرد شورا و شهردار معزول رشت بیشتر شده است 
که نمونه مشخص آن انتشار یک نامه از سوی شهردار معزول و متخلف در 
شبکه های اجتماعی مبنی بر پرداخت های مالی به 17 رسانه بدون اطلاع روابط 
عمومی شهرداری بصورت مستقیم از معاونت مالی و اقتصادی شهرداری . این 
موارد مشت نمونه خروار است و نشان می دهد که شهردار متخلف و معزول 
سابق رشت با بودجه شهرداری چه کرده است. آیا این گونه مفاسد در دوران 
تصدی آن معزول کم است که شورای پنجم واکنشی از خود نشان نمی دهد 
و چه بسا بعضی از دوستان شورا با شهردار متخلف سابق در لابی های شبانه 
شرکت می کنند . اگر دانستن حق مردم است شفاف سازی کنید نه پنهانکاری 
و به مردم راست بگویید نه کذب و … فکر نکنید حافظه تاریخی این مردم آن 
قدر ضعیف است که از یاد می برند که چه وعده های داغی در انتخابات دادید 

و دارید چه می کنید
5- فساد اقتصادی ضد توسعه است و جلوی رشد کشور را می گیرد به اعتماد 
مردم به حکومت آسیب می رساند . از منظر من شهردار معزول رشت دارای 
تخلفات روشنی است که در زیر به بخشی از آنها اشاره می کنم و امیدوارم 
کارگروهی که توسط شورای شهر رشت برای انجام تحقیق و تفحص تشکیل 
می گردد تا به عملکرد شهردار معزول رشت رسیدگی کند ، به این موارد توجه 

نماید :
ایجاد رانت برای دوستان، آشنایان و  اداری برای  اختیار  از قدرت و  استفاده 

وابستگان
سوق دادن منافع مالی پروژه ها به سمت مرتبطین خود

دور زدن شورای شهر از طریق خرد کردن پروژه های عمرانی و عدم گزارش 
دهی از وضعیت مالی پروژه ها

وارونه نمایی و عدم بیان واقعیات از اقدامات خود نظیر تعریف پروژه های دست 
چندم در بودجه و اجرای آن برابر تمایلات شخصی خود و یا استقرار کیوسک 

بانک شهر
صدور قریب به 4000 حکم جابجایی در سازمان اداری شهرداری و ایجاد جو بی 

ثباتی و متشنج و بی اعتمادی در شهرداری
عقد قرارداد غیرقانونی با شرکت داریک نوین ده ها شرکت دیگر

انجام ده ها میلیارد تومان تهاتر و …
انحراف 500 درصدی و خلاف مصوبات شورا در پروژه پیاده راه

اجرای پروژه های پیاده راه و بی آرتی بدون رعایت الزامات فنی و تخصصی 
و تولید رانت

استفاده از موقعیت اداری برای انجام فعالیت سیاسی در انتخابت شورا، مجلس 
و ریاست جمهوری

مقاومت و ممانعت در برابر اراده ، سیاست ها و تصمیمات شورای شهر از طریق 
دادن برخی امتیازات به بعضی از اعضای شورا

ایجاد یک باند رسانه ای برای ایجاد موج حمایتی از شهردار با استفاده از امکانات 
شهرداری و …

6- هزینه های دو سال حضور شهردار معزول در مسند شهرداری رشت ، حاوی 
هزینه های فروانی بوده است و قبول دارم که شورای پنجم وارث سازمانی بهم 
ریخته و بی ثبات ، با حجم بدهی سنگین و آشفتگی های اداری است . صادقانه 
عرض می کنم که اوضاع در شهرداری وخیم تر از آن چیزی است که تصور می 
شود . در چنین شرایطی این انتظار وجود دارد که منافع شهروندان و مصالح شهر 
در اولویت قرار گیرد و با سیاستگذاری و برنامه ریزی درست و انجام تحقیق و 
تفحص از تخلفات آن معزول هم از منافع مردم دفاع شود و هم با فساد مبارزه 

شود و نیز مسیر توسعه شهر هموارتر گردد.
7- بدون شک توسعه پایدار و مانا در شرایطی غیر طبیعی ایجاد نمی شود . در 
فضایی که دغدغه ترور شخصیت ، فریب مردم ، تدلیس حق ، دشمن انگاری 
دوستان و دلسوزان ، بی توجهی به راهکارهای مناسب علمی ، بی تفاوتی 
اجتماعی و … وجود دارد و حتی آدم های آبرومند و صاحب برنامه و اندیشه 
از ورود صادقانه برای حل مسایل متعدد شهری طفره می روند نمی توان برای 
دستیابی به توسعه شهری امیدوار بود. آگاهی شهروندان از حقوق خود ، پاسخ 
خواهی ، نقد منصفانه و منطقی، شفاف سازی اندیشه و نیات و روش های عوام 
فریبان و … پادزهر مهمی برای محدودسازی آنان محسوب می شود و وظیفه 
و مسئولیت های اجتماعی و شهروندی ایجاب می کند همه شهروندان علی 
الخصوص نخبگان ، تشکل های هوادار توسعه شهر، مسئولان ، شخصیت ها و 

نهادهای نظارتی نسبت به وضعیت شهر ، از خود حساسیت نشان دهند.

محمود  باقری
 عضو دوره چهارم شورای اسلامی شهر رشت

تحلیل

بر  انزلی  ر  تاکید فرماندا
لزوم مدیریت آب در سال 

زراعی جدید

فرماندار شهرستان بندرانزلی بر لزوم مدیریت آب زراعی و رفع نواقص موجود در سیستم های 
آب رسانی برای جلوگیری از آسیب به مزارع کشاورزان تاکید کرد.

میرشمس مومنی زاده اظهار کرد: به تمامی شوراهای اسلامی روستاها و دهیاران تاکید شده که 
در مدیریت آب زراعی اهتمام داشته و نسبت به رفع نواقص سیستم های آب رسانی و همچنین 

بررسی مناطق مختلف اقدام کرده و گزارش آن را به فرمانداری ارسال کنند.
وی افزود : با توجه به بارندگی های اخیر زمین های کشاورزی و شالیزارها در حال حاضر آماده 
انجام باقیمانده شخم زمستانه است که توصیه می شود کشاورزان هرچه سریعتر نسبت به انجام 

آن اقدام کنند.
مومنی زاده یادآور شد : کشاورزان برای جلوگیری از مواجهه با کمبود کود شیمیایی لازم است 
تا اواسط اسفند ماه نسبت به تهیه کود شیمیایی مورد نیاز اقدام کرده و برای جذب بهتر و 

استفاده بهینه از کود فسفاته )سیاه( بعد از انجام شخم زمستانه تمامی کود فسفاته را در شالیزار 
استفاده کنند.

وی با تاکید بر ضرورت بازگشایی حریم نهرهای زراعی به منظور همکاری با پیمانکار آب 
منطقه ای جهت لایروبی آنها تصریح کرد: باید برای بهره برداری بهتر و بیشتر از آب کشاورزی 
نسبت به مرمت سردهنه و لایروبی انهار و کانال ها اقدام شود که در این راستا دهیاران و 

شوراهای اسلامی روستا باید اهتمام لازم را برای بررسی و پیگیری این مهم داشته باشند.
فرماندار بندرانزلی حفظ و حراست و همچنین تعمیر و نگهداری از تاسیسات آبرسانی در ایستگاه 
های پمپاژ را بسیار با اهمیت دانست و یادآور شد: باید ایستگاه های پمپاژ و الکتروپمپ های چاه 
ها همواره کنترل شده و در صورت بروز خرابی ، از سوی دهیاران و شوراهای اسلامی روستاها 

به امور آب یا جهاد کشاورزی اعلام شود.

 قبرستا نــی برای معمارچرا شورای پنجم رشت سکوت می کند ؟
برخورد اولم با او چند سال قبل بود، وقتی در گوشه ای از این شهر بنای راه انداختن 
رسانه ای مستقل را در پیش گرفته بودم عده ای جوان دانشجوی علاقمند را جمع کردم 
تا با اندکی آموزش در چارچوب قرار دهم و در مسیر، تجربه اندوزی کنند. خوب و بد و 
زشت و زیبا همیشه همه جا هستند، این بار نیز یک دانشجوی علاقمند و با استعداد نظرم 
را جلب کرده بود، نیاز به تکرار مکررات نداشت، سئوالش همیشه از نحوه برداشتن قدم 
بعدی بود، جلوتر از دیگران بود، اما با این همه استعداد، انگار دلش جای دیگری بود. آن 
روزها او با اشتیاق تلاش می کرد نقش یک مصاحبه کننده را به خوبی ایفا کند، اما اینبار 
که بعد از چند سال دیدمش در قاب تلویزیون بود و داشت نقش یک مصاحبه شونده را 

بازی می کرد. او دیگر کسری نبود بلکه دکتر میرپادیاب بود.
آری، دکتر سید کسری میرپادیاب پله های ترقی را زودتر از آنچه انتظار بود طی کرد، 
طراحی های ساده اش در آن دوران اکنون از او یک معمار بزرگ و و قابل احترام و جوان 

ترین معلم معماری ایران ساخته است.
وی خواندن معماری و تلاش برای معمار شدن را از همان اوایل نوجوانی در هنرستان 
معماری ولی عصر)عج( در شهرستان رشت شروع کرد. معدل بالای او و شور و اشتیاق 
شدیدش به معماری باعث شد تا به عنوان دانش آموز نمونه ی استان در سال 1۳88، 

برنده ی جایزه ی سفر حج عمره از طرف سازمان آموزش و پرورش شود. 
از مرکز علمی کاربردی جهاد  کسری تحصیلات آکادمیک خود را در مقطع کاردانی 
دانشگاهی رشت آغاز کرد و علاقه ی زیادش به امر تدریس، باعث شد آموزش علم 
معماری را از همان اوایل دوران کاردانی در حدود سن هفده و هجده سالگی با توجه به 
رزومه اش در هنرستان های دخترانه معماری آغاز کند، به طوری که بعد ها دانشجویان 
و همکلاسی های خود را برای کنکور علمی و عملی اسکیس معماری آماده می کرد. 
طرح مدرسه ی شش کلاسه با هویت ایرانی - اسلامی وی نیز در سال 1۳89 از سوی 
سازمان نوسازی مدارس کشور مورد تجلیل قرار گرفت. وی در همان ابتدای سالهای 
90  نفر اول مسابقات اسکیس و روند طراحی در سطح بین دانشگاهی شد. همین انرژی 
منجر شد تا او علم اسکیس را با پشتکار بیشتر نزد اساتید این فن در تهران) دکتر مرتضی 
صدیق، دکترسیمون آیوازیان، دکتر سیاوش تیموری و مرحوم دکتر علی اکبر صارمی ( 
به مدت سه سال حضوری و غیرحضوری فرا بگیرد. او سپس نمایشگاه های متعددی 
از آثار اسکیس و کروکی و طراحی های خود در دانشگاه های جامع علمی کاربردی 
رودسر و رشت و علی الخصوص مهم ترین نمایشگاهش را در دانشگاه آزاد اسلامی 

قزوین برگزار نمود. 
کسری به همان سرعت که دوره کاردانی را به پایان رسانده بود دوره کارشناسی را نیز در 
دانشگاه آزاد واحد بندر انزلی گذراند و معلمی اش در هنرستان ها به مدرسی در دانشگاه 
ها تغییر یافت. کارشناسی ارشد و دکترا را نیز در کمترین زمان ممکن در دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد قزوین تکمیل کرد و اکنون به فکر اخذ پست دکترا از دانشگاه های معتبر 

اروپایی است.
وی پایان نامه ی کارشناسی خود را برای اولین بار در ایران بنای بندگی بنا )قبرستانی 
برای معمار( انتخاب کرد و روی 15 متر شیت اسکیس تماما دستی با ارایه مبانی نظری 
مطلوب پشت سر گذاشت و با درجه الف و نمره 19/50 فارغ التحصیل شد. دیگر او خود 
را بین اساتید این علم، فن و هنر پیدا کرده بود و پشتکار زیاد وی باعث شد تا علاوه بر 
شاگردی کردن خدمت اساتید مطرح در تهران و درس گرفتن از اساتیدی در خارج از 
ایران، خود نیز تدریس را جدی تر دنبال نماید. وی در آزمون اسکیس کنکور سراسری 
بنیاد نخبگان و  او جز  ایران شد.  برتر اسکیس معماری  نفر  آزاد سال 1۳9۳  دانشگاه 
پژوهشگران جوان این مرز و بوم است و تا کنون سه اختراع به ثبت رسانده است. در 
این مدت کارهای اجرایی زیادی را در گیلان به اجرا در آورد که البته او آنها را فقط 
دست گرمی و نوعی درس دانست، که پس می دهد خدمت افرادی که از آن ها درس 

گرفته است.
از  او تا کنون در چندین مسابقه ی معماری شرکت کرده و تقدیرنامه های فراوانی   
دانشگاه های برتر ایران دریافت کرده است حتی در چندین مسابقه ی بزرگ در نقش داور 

ظاهر شده است،. اما با این حال معتقد است شرکت در مسابقات معماری ایران بزرگترین 
آفت شکل گیری معماری معاصر می تواند باشد و با خود جز پلشتی چیز دیگری همراه 
ندارد و او اکنون به شرکت در مسابقات معماری خارج از ایران می اندیشد. چرا که نگاه 

پر طمطراق ناداوری ها در داخل دل او را می لرزاند. 
دکتر کسری میرپادیاب تا کنون نمایشگاه های زیادی از 1600 آثار کروکی خود، همایش 
ها و سخنرانی های متعددی را در زمینه ی اسکیس و روند طراحی معماری در اکثر 
دانشگاه های کشور برگزار کرده است تا بتواند تجربه ها و نگاه متفاوت خودش را نسبت 

به معماری به سایر دانشجویان و اساتید معرفی کند.
او معماری را رابطه ای شرعی بین عاشق و معشوق می داند. و همچنان معتقد است که 
معماری را باید به روش لوکوربوزیه یاد گرفت و یاد داد. او معماری را همکاری صمیمانه 
بین خداوند و انسان می داند و تاکید می کند ارائه ایده و یک طرح معماری خوب حاصل 
رابطه ی نامشروع و زایمان اجباری نیست که در نهایت ناقص الخلقه متولد شود بلکه 
او معتقد است معماری خوب حاصل تجربه و درک حس فضا است و از مطالعه و وسعت 
نگرش حاصل می شود. وی کتاب ها و مقالات متعددی در زمینه ی شهر سازی معماری 
و معماری منظر به جامعه ی معماری درسطح بین الملل ارائه داده است و تمام موفقیت 
های خود را مدیون داشتن اساتید خوب و بزرگواری می داند که خود آنها را به عنوان  
اساتید تاثیر گذار در زندگی معمارانه اش یاد می کند. او دورِ اهدافش را از همان ابتدای 
کودکی سرمه کشید و خود را مصمم می داند تا به آن ها برسد. او آنقدر پشتکار و علاقه 

به علم معماری دارد که اساتید مطرح این علم او را زبان زد می دانند.
پدر معماری ایران پروفسور ایرج اعتصام استاد تمام دانشگاه تهران می گوید: » کسری 
بسیار جوان است و بسیار جسور و بسیار مشتاق یاد گیری....... او جوان ترین معمار مولف 
است که من در ایران سراغ دارم او بسیار توانا است و من را در نزد هیئت داوران پایان 
نامه ی خود سربلند کرد، تمام کلام و قلم و طرح او همراه با احساسی است که از روی 

منطق می پرستد، و آثارش پاسخی است که شاعرانگی در آن موج می زند.«
بهروز مرباغی می گوید: خوشحال می شوم وقتی می بینم کسری برای دل و شعور خود 
کار می کند و زندگی او به همین خاطر بسیار زیبا است و در کلامی دیگر سیمون آیوازیان 
استاد مطرح معماری درباره ی او می گوید: کسری بسیار مستعد و کوشا است و در زمینه 
پژوهش علاقه مند و مجرب است و فرهاد تهرانی در جایی می گوید: کسری بسیار 
خوش فکر و زحمت کش است و در نهایت تمام این کلام ها را منوچهر طبیبیان استاد 
شهرسازی دانشگاه تهران تکمیل می کند که می گوید: کسری معمار و شهرساز مورد 
اعتمادی است که دانشگاه های خارج از ایران از انتخاب او هیچ گاه پشیمان نمی شوند.

بدون مبالغه صاحب نظران این علم و فن و هنر او را اینگونه می خوانند و می دانند، 
که کسری معمار، شهرساز، منتقد، مولف و مدرس و پژوهشگر است که گه گاهی گفتن 
شعر را چاشنی تمام فعالیت های معمارانه و معلمانه ی خود می کند. وی علیرغم اینکه 
از دانشگاه های زیادی پذیرش تحصیلی گرفته است اما همچنان معتقد است که باید در 
ایران بماند و بسازد و بسازد و خدمت کند و از جایی که نفس گرفته نفس بدهد و خود 
را تماما وقف آموزش معماری در کشور کرده است که با این سن کم خود در هفته به 
دانشگاه های مطرح چهار استان جهت تدریس دروس طراحی معماری سفر می کند و 
بیش از سی پایان نامه دانشجویی را تاکنون راهنمایی کرده است. از او که قلبش برای 
شهر و کشورش می تپد، تا امروز بیش از پنج مصاحبه ی تخصصی در باب معماری و 
شهرسازی از طریق رسانه ملی پخش شده است. او می گوید معلمی را با دنیا عوض 
نمی کند. و معتقد است معماری که معلم باشد شاید معلم اخلاق نباشد ولی حتما مروج 
اخلاق هست. و در نهایت او اکنون به موضوع جدیدی در معماری روی آورده است که 
برای اولین نفر و اولین بار است در دنیا مطرح کرده که با حمایت بیش از سه دانشگاه در 
کشورهای اروپایی در صدد تکمیل آن است او کنکاش خود را پیرامون تعیین جنسیت 
جنین و کیفیت اوج ارگاسم و ارتقا کیفیت ایروتیزم و روابط انسانی توسط فضای معماری 
بررسی می کند. و از جمله اهداف اصلی او که باعث می شود تمام سختی های مسیر 
برای او سهل شود این است که روزی خدا بخواهد و او هم بتواند تا کرسی استادی 

دانشگاه های مطرح جهان را برای خود برگزیند. او رمز تمام موفقیت های خود را علاوه 
بر دعای پدر و مادر بزرگوارش در پوزخند و نیشخند و تشر افرادی می داند که استاد 
نبودند ولی خوب در ناهموار کردن مسیر استاد بودند و دانشجو را از طی طریق دلسرد 

می کردند.
او توصیه خود را به دانشجویانش در کلاس ها اینگونه می نگارد که در انتخاب استاد 
معماری مراقب باشید و وقت گران بهای خود را در کلاس اساتیدی بگذارید که خود 
حرفی برای گفتن دارند و گوشی شنوا برای شنیدن ایده هایتان. نگاه معمارانی را دنبال 
کنید که نگاهشان نگران آینده ی شماست. و در نهایت او تلاش متفاوت امروز را ملزم 
به داشتن آینده ای متفاوت می داند. و همواره خدا است که با تو می ماند هر چند که تو 

همنشین لایقی برای او نباشی.
دانشجویانش او را بسیار دوست دارند و معتقد هستند استادشان حوصله ی اهل هنر است 
که نباید هیچ وقت سر رود. آن ها می گویند تفاوت سنی یک و دو سال با استادشان باعث 
شده تا تفهیم مطالب درسی و نگاه به مسایل روز معماری  به صورت متفاوت انجام شود 
که خود این نکات اشاره به روش تدریس متمایز و خاص کسری دارد که از مطالعات و 
تجربه های بین المللی او نشات گرفته است.ان ها روش تدریس کسری را متدی جالب 
می دانند و می گویند او سعی می کند عطر و یاد خدا را در کلاس های خود بکشاند.  او 
همیشه به دانشجویانش می گوید پول و پارتی ای نمی تواند بالاتر از شایستگی باشد. 
اگر هیچ کدام را نداشتید ناراحت نباشید. چنانچه شایسته باشی در جایی که شایسته 
سالاری نباشد هم می توانی رشد کنی به قول علی شریعتی در بیابان هم که باشی اگر 
حس روییدن در تو باشد رشد خواهی کرد چرا که خداست هم عزت می دهد و هم ذلت. 
دانشجویانش او را با اخلاق و مهربان و دانا به علم روز می دانند می گویند که حوصله بی 
نهایت استاد از علاقه ایشان به معماری نشات می گیرد و اشاره می کنند که در مواقعی 
که سر خورده می شوند یا مسئولی آن ها را از ادامه دادن هدف دلسرد می کند، کسری 
است که به آن ها انرژی می دهد و چراغی برای مسیر پر پیچ و خمشان می شود و راه 
تاریک و باریک وطویل را برایشان روشن می سازد و به آن ها قول می دهد یک قول 
معمارانه و معلمانه و برایشان آینده ای پر از امید بعد از فارغ التحصیلی را ترسیم می کند. 
آن ها تاکید می کنند که استاد ما می گوید بدون پول و پارتی و با کمک خدا و دعای 
خانواده راه خود را پیدا کرده است و لذت تمام موفقیت ها را در این جمله می داند که بی 
پال پریدن هنر است. دانشجویانش می گویند در حق استاد ما کم لطفی های بسیار می 
شود و مسئولین در بحث آموزشی و اجرایی باید صحبت های او را بشنوند و از ایده های 
ناب او استفاده کنند چرا که استاد ما خیلی بیش از اندازه مطالعه می کند و کتاب ها را از 
پا در می آورد و ثانیه به ثانیه ی او با معماری می گذرد. تمام دانشجویان او در طی این 
چند سال تدریس معتقد هستند اگر روزی استادشان دارای سمت اجرایی شود هم بحث 
آموزش معماری را می تواند درمان کند و هم معماری و شهر را چرا که کمتر کسی مثل 
او عمل می کند و تنها حرف نمی زند. آن ها اشاره می کنند که  ما تمام نکاتی که علاوه 
بر معماری از استاد خود آموختیم را در قالب چند کلمه مختصر می کنیم، اول این که برای 
فهم معماری درس بخوانیم نه برای نمره و سپس عشق ورزیدن و فروتنی، اخلاق حرفه 
ای و راه خود را پیمودن بعد از توکل به خدا از مهم ترین درس های همنشینی با اوست.

دکتر سیّدکسری میرپادیاب از معماران برجسته دیارمان هست که هنوز 25 سالگی را کامل نکرده، تجربه تدریسش در دانشگاه های برتر کشورمان در بین هم سن و سالانش 
زبان زد شده است، این دکترای معماری که در بیش از 20  مجمع بین المللی در دنیا ارائه مقاله و سخنرانی داشته است اکنون برای ادامه تحصیلات در مقطع پست دکترا و 
همچنین تدریس معماری از چندین کشور برتر دنیا پذیرش دارد. وی آشنا و علاقه مند به علوم قرآن و احادیث و مسلط به 4 زبان فارسی، انگلیسی، عربی و کمی ایتالیایی 

است و کار تدریس علم، فن و هنر معماری را از 17 سالگی آغاز کرده است.
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 شماره 15

آستانه:  ر  فرماندا
به  انقلاب اسلامی  تفکر 
دنیا صادر شده است

فرماندار شهرستان آستانه اشرفیه گفت: امروز تفکر انقلاب اسلامی ایران به دنیا صادر شده و بسیاری 
از کشورهای استکبار ستیز آن را الگوی خویش قرار داده اند.

رحیم حیدری در جمع مردم آستانه اشرفیه و راهپیمایی کنندگان روز بیست و دوم بهمن اظهار داشت: 
انقلاب اسلامی با تفکرات عدالت خواهانه خود در بسیاری از کشورهای ستمدیده دنیا تاثیر گذار است 

که نمونه اش را به خوبی در کشورهای همسایه عراق و سوریه شاهدیم.
وی با اشاره به اینکه مردم این کشورها با الگو گیری از بسیجیان ما در مقابل استکبار ، داعش و 
دشمنان خود ایستادند گفت: تفکرات انقلابی مردم ما به رهبری حکیمانه مقام معظم رهبری ، موجب 

شده تا کشور اسلامی ما همچنان استوار به پیش برود.
حیدری با بیان اینکه با همین تفکرات انقلابی کشور ما در طول پیروزی انقلاب اسلامی بسیاری از 
تحریم های ظالمانه و دشمنی های استکبار را پشت سر گذاشته یادآور شد: انقلاب ما انقلابی است 

که با رهبری امام خمینی )ره( و با مشارکت و جانفشانی همه اقشار جامعه و با توکل به خداوند به 
پیروزی رسید.

وی با اشاره به دوران دفاع مقدس نیز اظهار داشت: استکبار و دشمنان نظام از همان دوران پیروزی 
انقلاب اسلامی تلاش کردند تا با حمایت از گروه های ضد انقلاب مانع رشد و شکوفایی ملت ایران 

شوند.
وی با بیان اینکه ملت ایران به رهبری امام راحل تمامی این دشمنی ها را از بین برد افزود: استکبار با 
هدف از بین بردن انقلاب اسلامی از هیچ حمایتی از صدام جنایتکار دریغ نکرد و او را به انواع سلاح 

های پیشرفته مجهز کرد.
حیدری گفت: در طول دوران جنگ تحمیلی مردم ایران اسلامی در هر لباس و مکتبی از آرمان های 

نظام مقدس پاسداری کردند و نگذاشتند حتی یک وجب از خاک میهمن به دست دشمنان بیفتد.

 قبرستا نــی برای معمار

دانشگاه های مطرح جهان را برای خود برگزیند. او رمز تمام موفقیت های خود را علاوه 
بر دعای پدر و مادر بزرگوارش در پوزخند و نیشخند و تشر افرادی می داند که استاد 
نبودند ولی خوب در ناهموار کردن مسیر استاد بودند و دانشجو را از طی طریق دلسرد 

می کردند.
او توصیه خود را به دانشجویانش در کلاس ها اینگونه می نگارد که در انتخاب استاد 
معماری مراقب باشید و وقت گران بهای خود را در کلاس اساتیدی بگذارید که خود 
حرفی برای گفتن دارند و گوشی شنوا برای شنیدن ایده هایتان. نگاه معمارانی را دنبال 
کنید که نگاهشان نگران آینده ی شماست. و در نهایت او تلاش متفاوت امروز را ملزم 
به داشتن آینده ای متفاوت می داند. و همواره خدا است که با تو می ماند هر چند که تو 

همنشین لایقی برای او نباشی.
دانشجویانش او را بسیار دوست دارند و معتقد هستند استادشان حوصله ی اهل هنر است 
که نباید هیچ وقت سر رود. آن ها می گویند تفاوت سنی یک و دو سال با استادشان باعث 
شده تا تفهیم مطالب درسی و نگاه به مسایل روز معماری  به صورت متفاوت انجام شود 
که خود این نکات اشاره به روش تدریس متمایز و خاص کسری دارد که از مطالعات و 
تجربه های بین المللی او نشات گرفته است.ان ها روش تدریس کسری را متدی جالب 
می دانند و می گویند او سعی می کند عطر و یاد خدا را در کلاس های خود بکشاند.  او 
همیشه به دانشجویانش می گوید پول و پارتی ای نمی تواند بالاتر از شایستگی باشد. 
اگر هیچ کدام را نداشتید ناراحت نباشید. چنانچه شایسته باشی در جایی که شایسته 
سالاری نباشد هم می توانی رشد کنی به قول علی شریعتی در بیابان هم که باشی اگر 
حس روییدن در تو باشد رشد خواهی کرد چرا که خداست هم عزت می دهد و هم ذلت. 
دانشجویانش او را با اخلاق و مهربان و دانا به علم روز می دانند می گویند که حوصله بی 
نهایت استاد از علاقه ایشان به معماری نشات می گیرد و اشاره می کنند که در مواقعی 
که سر خورده می شوند یا مسئولی آن ها را از ادامه دادن هدف دلسرد می کند، کسری 
است که به آن ها انرژی می دهد و چراغی برای مسیر پر پیچ و خمشان می شود و راه 
تاریک و باریک وطویل را برایشان روشن می سازد و به آن ها قول می دهد یک قول 
معمارانه و معلمانه و برایشان آینده ای پر از امید بعد از فارغ التحصیلی را ترسیم می کند. 
آن ها تاکید می کنند که استاد ما می گوید بدون پول و پارتی و با کمک خدا و دعای 
خانواده راه خود را پیدا کرده است و لذت تمام موفقیت ها را در این جمله می داند که بی 
پال پریدن هنر است. دانشجویانش می گویند در حق استاد ما کم لطفی های بسیار می 
شود و مسئولین در بحث آموزشی و اجرایی باید صحبت های او را بشنوند و از ایده های 
ناب او استفاده کنند چرا که استاد ما خیلی بیش از اندازه مطالعه می کند و کتاب ها را از 
پا در می آورد و ثانیه به ثانیه ی او با معماری می گذرد. تمام دانشجویان او در طی این 
چند سال تدریس معتقد هستند اگر روزی استادشان دارای سمت اجرایی شود هم بحث 
آموزش معماری را می تواند درمان کند و هم معماری و شهر را چرا که کمتر کسی مثل 
او عمل می کند و تنها حرف نمی زند. آن ها اشاره می کنند که  ما تمام نکاتی که علاوه 
بر معماری از استاد خود آموختیم را در قالب چند کلمه مختصر می کنیم، اول این که برای 
فهم معماری درس بخوانیم نه برای نمره و سپس عشق ورزیدن و فروتنی، اخلاق حرفه 
ای و راه خود را پیمودن بعد از توکل به خدا از مهم ترین درس های همنشینی با اوست.

حال به نظر شما مخاطب عزیز، حیف نیست چنین عجوبه ای در شهر تنها بماند و فردا که 
بواسطه عدم توجه در داخل، زندگی در خارج را برگزید فریاد وااسفا از فرار مغزها سر دهیم.

میرپادیاب در خصوص فضای معماری شهرش می  پای صحبت دکتر کسری  وقتی 
نشینیم بسیار غمگین می شویم که چرا این همه هزینه برای امثال پیاده راه فرهنگی شهر 
رشت شده است اما هرگز از نگاه طراحان و معماران برتر استفاده نشد تا مثلا این بلا بر 
سر مجسمه میرزا و اسبش نیاید، یا تیرهای فلزی فراوانی که برای روشنایی استفاده شد 

جزو دکور صحنه لقب نگیرد و یا قاب ساختمان شهرداری از سمت خیابان شریعتی 
محو نگردد. او این شهر را شهر آدم آهنی و آدم فضایی ها می خواند. شهری می داند 

که اصلا مخاطب آن انسان ها نیستند.
دکتر میرپادیاب برای لمس بهتر این مهم از شهردار و استاندار درخواست کرد تنها 
دقایقی از یک روز را در نقش یک نابینا و یک معلول، از عصای سفید و ویلچر استفاده 
کنند تا ببینند آیا شهری که ساخته اند قابل سکونت است یا نه؟ چه قدر این شهر 
پذیرای معلول است و به شخص آن ها احترام می گذارد؟ آیا معماری و شهرسازی 
چیزی به غیر از احترام به انسان و نیاز های او است؟  یقینا سرامیک های برجسته 
مخصوص نابینایان که در پیاده راه برعکس نصب شده است گمراهشان خواهد کرد، 
یقینا عدم وجود محلی برای عبور ویلچر جهت عبور از جوی آب و رفتن به آن سوی 
خیابان کلافه شان خواهد کرد، یقینا عدم وجود علائم راهنمایی کافی برای هدایت 
این قشر از جامعه، امنیتشان را تضمین نخواهد کرد، ان وقت است که شهردار و 
استاندار به عنوان متولیان عرصه و اعیان در می یابند شهرشان درست چیده نشده 
است. هر چند که او اشاره می کند مسئولین شاید متخصص نباشند ولی به عنوان 
مصرف کننده و کاربر تمام مشکلات را می بینند و می دانند ولی درکوچه های علی 

چپ عمران و آبادانی را پیشه کرده تا کوچه را طویل تر بسازند.
وی گفت: دلم برای شهرم می سوزد، شهر من گذشته خود را فراموش کرده و دچار 
بحران شده است، زمانیکه وارد مدرنیته شد سنت را کنار گذاشت در حالی که بهتر بود 
گذری به گذشته می زد و بهترین ها را گلچین می کرد و به حال می آورد، بدتر اینکه 
هنوز مدرنیته را هضم نکرده می خواهد پست مدرن شود. شهر من مثل قبل نیست 
قبلا ها که یک سفر یک روزه می رفتم دلم برای آن تنگ می شد ولی اکنون نماد 

و نشانی از هویت ندارد که دلم برای خاطره هایی که با آن فضا داشتم تنگ شود.
وی با دسته بندی شهرها به سه دسته آرمان شهر و خوب شهر و پریشان شهر، گفت: 
رشت جزو پریشان شهرهایی است که روان رنجوری دارد، کجای دنیا در یک کوچه 
شش متری برج می سازند کجای دنیا لب روخانه مجتمع تجاری می سازند من اگر 
همین الان تصمیم بگیرم بواسطه ارتباطاتم وسط رودخانه هم می توانم برج بسازم، 
هیچ نظارتی وجود ندارد، یک طرح جامع شهری هم وجود ندارد که اینده را دیده باشد 
برای مثال از میدان سرگل به سمت رشتیان بروید می بینید همه ساختمانها پشت به 
خیابان هستند چون  در طرح مثلا جامع شان 10 سال بعد را ندیده اند. فقط در لحظه 
تصمیم می گیرند. او به پروژه هایی کلان اشاره می کند که مطالعات و نقشه های فاز 
صفر آن ها در حین اجرا به دست پیمانکار می رسد و این کار ها در حق شهر رشت 
نامردی است. او از مسئولین خواهش می کند که با این شهر انسانی برخورد کنیم 

بگذاریم مثل گذشته مسیر توسعه خود را انتخاب کند بی هوا درنده بکارت اخلاقی و 
هویتی آن نباشیم.

این استاد دانشگاه ادامه داد: البته که  قانون داریم اما راه های دور زدن از قانون را هم 
به خوبی بلدیم آگاهی به تمام ماده ها و تبصره ها و هماهنگ نبودن آن ها این دور زدن 
ها را تسهیل می کند. علیرغم اینکه حتی دیوان محاسبات رای به تخریب اضافه بناهای 

ساخته شده در شهر می دهد اما می بینیم که در نهایت یک کارشناس رسمی دادگستری 
و کمیسیون ماده صد با دریافت جریمه موضوع را فیصله می دهد در واقع علیرغم صدور 
رای های فراوان مبنی بر تخریب بنا اما حتی یک مورد هم اجرا نشده و در واقع این 
کمیسیون بنا دارد هزینه های شهرداری را از این طریق فراهم نماید. او عدم نظارت و 
هماهنگی نظام مهندسی و شهرداری را بزرگترین مشکل می داند. او نگاه کوتاه و بدون 
تخصص مسئولین را مشکلی دیگر خوانده و اشاره می کند که من تعجب می کنم ایده 
های من کمترین چیز است در جغرافیای دیگر اما مسئولین ما آن ها را آرمانی می خوانند. 
دکتر میرپادیاب همچنین تاکید کرد: شهر ما حاصل سلیقه های شخصی کارفرما شده؛ 
در گذشته معمار در طرحش خدا را فریاد می زد اما امروز خود را فریاد می زند، در گذشته 
اگر ساختمانی را می دیدید متوجه می شدید که شیخ بهایی ساخته یا ملاصدرا، اما امروزه 
ساختمان ها مونتاژهای بی قواره ایی هستند که اصلا امضا ندارند. او می گوید »شهر 
خوب شهری است که بتوان در آن عاشق شد و تاکید می کند شهر خوب دریافت عاشقانه 

و خالصانه و عارفانه از ذات احدیت باید داشته باشد.«
این جوان موفق تصریح کرد: ما هشت سال دفاع سرافرازانه در جنگ داشته ایم که 
جوانان آن را راهبری کردند، و مدیریت تمام عملیات های آن را انجام دادند،  اما امروزه 
کدام منصب مهم را به جوانان سپرده ایم، یقینا هزار حفره  مدیرتی را بگردید اصلا 
نخواهید یافت. اشتباه ما این است بدون منطق و علم و از سر دلسوزی در لحظه تصمیم 
می گیریم و عواقب بد آن به همه آسیب می زند. وقتی یک ورزشکار مطرح را بدون 
تخصص عضو شورا می کنیم باید انتظار چالش های بزرگی چون پلاسکو داشته باشیم، 
کدام عضو شورای شهر ، تخصص معماری، طراحی، شهرسازی یا حتی جامعه شناسی 
و علم منظر دارد، شهر که با روان انسان سر و کار دارد یک معمار روانشناس می خواهد  
برای رسیدن به آرمان شهر باید از وجود جوانان استفاده شود اما متاسفانه مسئولین به 
آن توجهی نمی کنند او می گوید من دانشجویان نخبه فراوانی دارم که مسئولین حتی 
از ایجاد یک بانک ایده برای آنان عاجزند و این پایان نامه های ارزشمند نخبگان باید 

گوشه کتابخانه ها خاک بخورد. 
وی با تاکید دوباره بر این جمله که معمار معلم اخلاق نیست ولی مروج اخلاق است، 
خاطرنشان کرد: معماری می تواند وقوع جرم را کم کند در نیویورک وقتی اوباشگری 
به حد اعلا رسیده بود یک معماری موزه بزرگی با معماری مدرن آنجا بنا می کند که 
مقصد گردشگران بسیاری می شود و این می شود که اوباشگران چاقوهایشان را غلاف 
می کنند. حال نه فقط در وقوع جرم بلکه معماری طلاق را کاهش می دهد، ازدواج را 
افزایش می دهد، اعتیاد را دزدی را اختلاس را و همه چیزهای بد را از ما فراری می دهد.

و نکته ی آخر خود را  این طور بیان می کند که هیچ جای دنیا را نمی توانید پیدا کنید که 
دو رودخانه ی مهم از وسط قلب آن شهر عبور کند باید زرجوب و گوهر رود را به شیوه 
ی کاملا مبدعانه احیا کرد و به راستی چه ایده ی قشنگی است کلام او در باب توسعه 
و احیا این دو رودخانه. شهر در نگاه دکتر میرپادیاب همچون کودک باید باشد و ساده، 
صادق و بی آلایش اما ایشان ابراز می دارد این شهر همچون پیرزنی گوژ پشت است 
که اکنون نزدیکان خود را از دست داده است و اکنون فقط به گوش هایی شنوا نیاز دارد 
تا نیاز های هویتی او را رفع کنند. او می گوید تنها راه درمان این شهر نظارت صحیح و 
باج ندادن است چرا که معتقد هست علم را امروزه دست آویز قرار دادیم و با باج های 
کلان افسار تحقیق های خود را به سمتی می بریم که بگوییم این شهر و پیاده راه شهر 
و عناصر مصنوع آن خوب است در صورتی که آگاهانه و صادقانه نگاه کنیم جامعه آماری 
این را نشان نمی دهد و این هم ضعف پژوهش های ما را در بخش آکادمیک می رساند.

معمار معلم اخلاق نیست 
وج اخلاق هست ولی مر

جوان ترین معلم معماری کشور در گفت و گو با خط اول : 

دکتر سیّدکسری میرپادیاب از معماران برجسته دیارمان هست که هنوز 25 سالگی را کامل نکرده، تجربه تدریسش در دانشگاه های برتر کشورمان در بین هم سن و سالانش 
زبان زد شده است، این دکترای معماری که در بیش از 20  مجمع بین المللی در دنیا ارائه مقاله و سخنرانی داشته است اکنون برای ادامه تحصیلات در مقطع پست دکترا و 
همچنین تدریس معماری از چندین کشور برتر دنیا پذیرش دارد. وی آشنا و علاقه مند به علوم قرآن و احادیث و مسلط به 4 زبان فارسی، انگلیسی، عربی و کمی ایتالیایی 

است و کار تدریس علم، فن و هنر معماری را از 17 سالگی آغاز کرده است.

پیمان بازدیدی
مدیرعامل موسسه زیست محیطی 

سرزمین ایده آل ما

بودجه بی نظارت و مرگ 
رشت ودخانه های  ر کامل 

سال هاست که برای حل معضل آلودگی دو رودخانه ی 
می شود  مطرح  بسیاری  برنامه های  و  رشت،طرح ها 
و دستگاه های اجرایی مختلفِ مرتبط یا غیر مرتبط 
هزینه هایی بس هنگفت در این سال ها انجام داده اند. 
حتی گاهی موازی کاری یا طرح های تکراری فراوان 
هم دیده شده است که فقط در کتابخانه های دانشگاه ها 
و یا نهادها در حال خاک خوردن یا به فراموشی سپردن 

هستند.
راهکارهای بسیاری ارائه شده و دستگاه های مرتبط 
دولتی و غیردولتی در این چند سال در جلسات تکراری 
بی ثمر به بحث و گفت وگو نشسته اند؛ اما حاصل چه 

بوده است؟!
از محفل  فراتر  این نشست ها  آیا هیچ وقت خروجی 
درونی سازمان های برگزارکننده ی آن رفته و یا حرکتی 

را سبب شده است؟
آنچه می بینیم فقط هزینه هایی است که روی دست 
برگزارکنندگان این جلسات مانده و یا پرداخت شده 
و  سرمایه ها  و  افراد  وقت  که  این  از  گذشته  است؛ 
نیروهای فکری و معنوی نیز ضایع شده و نتیجه ای جز 

سردرگمی و ناامیدی همراه نداشته است.
داستان رودخانه ها تا چند سال پیش بر همین منوال 
بود. تا این که در “دولت تدبیر و امید”، مرد شماره یک 
گیلانی این دولت، جناب دکتر نوبخت… خبر تخصیص 
اعتبار 50 میلیارد تومانی برای ساماندهی این رودخانه داد 
اما برای این بودجه چه اتفاقی افتاد که شاهد حتی یک 

درصد رشد در بهبود وضع رودخانه ها نبودیم؟
جلسات و کشمکش های بسیاری بین متولیان، رخ داد و 
هرکدام یک سمت این بودجه ی اندک را به سمت خود 
می کشیدند تا به زعم خود سهمی بیشتر از این سفره ی 

گسترده داشته باشند.
ظاهرا این اعتبار به حساب شرکت آب منطقه ای واریز 
شد و مقرر شد که مدیریت اعتبارات را این شرکت انجام 
دهد. شهروندان و فعالان زیست محیطی هم چشم 
انتظار شروع کارهای اجرایی بودند. کارهایی قابل لمس 
و البته فراتر از مطالعات تکراری گذشته؛ این بار در جهت 
رفع معضل رودخانه های آلوده که عنوان آلوده ترین 

رودخانه ها را به نام خود ثبت کرده اند.
مدت ها گذشت اما اتفاقی رخ نداد و همچنان مردم 
شاهد علنی شدن اختلافات درون سازمانی نهادهای 
دولتی بودند تا اینکه خبر بدتری به گوش رسید؛ اعتبار 
50 میلیارد تومانی، از طرف طلبکاران شرکت آب منطقه 
ای بلوکه شد و فقط مبلغ اندکی از آن به چند تشکل 
تخصیص داده شد و هیچوقت درباره ی سرنوشت بقیه 
ی اعتبار شفاف سازی از طرف شرکت آب منطقه ای 

صورت نگرفت.
حال به تازگی خبر می رسد که باز هم مرد شماره 
ی یک گیلانی در پایتخت، اعتباری برای احیای دو 
رودخانه در نظر گرفته است؛ دیگر چه خوابی برای این 
اعتبار دیده می شود و یا این خواب چگونه تعبیر خواهد 

شد؛ فکر من و شما فعلا” راه به جایی نمی برد!
اما در این بین پرسش هایی ذهن افراد دلسوز این ماجرا 
را درگیر خورد کرده است. پرسش اول این است که 
دولت چه تضمینی می دهد که این اعتبار جدید دوباره 
به سرنوشت اعتبارات پیشین گرفتار نشود؟ و اینکه چه 
نهادی متولی و فرماندهی رسیدن به نتیجه ی نهایی را 
در دست خواهد گرفت و کدام مدیر توانمند نسخه ی 

نهایی درمان این درد را خواهد پیچید؟
آنچه مسلم است جدا از تلاش هایی که در جهت گرفتن 
بودجه و اعتبارات ملی، صورت می پذیرد باید به مدیریت 
صحیح آن نیز توجه نمود که متاسفانه در سال های 
گذشته ، این مهم را شاهد نبودیم و با ندانم کاری های 
مسوولین، انتظارات مردم و فعالان اجتماعی استان و 
شهر رشت براورده نشده است. حال ما به عنوان فعالان 
اجتماعی و محیط زیستی، خواسته دیگری جز اجرای 
بهتر این پروژه نداریم و انتظارمان براین است که برای 
حصول نتیجه ی بهتر جایگاه مشخص نظارتی در احیای 
دو رودخانه ی شهرمان برای نهادهای مردمی محفوظ 

بماند و یا این جایگاه به طور مشخص تبیین شود.
البته می پذیریم که مدیران توانمندی هم در استان 
هستند که شاید بتوانند گره از کار بگشایند، اما متاسفانه 
خواست استانی برای حل این مشکل در بدنه ی دولت 
های گذشته دیده نشده و یا بسیار کم اثر بوده و این ادعا 
را می توان در ارائه ی آمار نادرست تشکیلاتی همچون 
بهداشت و محیط زیست و… دید که هیچ گاه آماری 
درست از مرگ و یا بروز بیماری های مختلف که بر اثر 
آلودگی های زیستی این دو رودخانه ایجاد شده برای 

شهروندان به درستی ارائه نشده است.
حال باز این پرسشی اساسی است که مدیران ارشد 
استان چه تضمینی خواهند داد که اعتبارات را با شتاب 
بیشتر دریافت کنند و مهم تر از آن مدیریت صحیح و به 
دور از شایبه ای در جهت اجرایی شدن و کلید خوردن 
پروژه ی احیای این دو رودخانه ی مظلومِ بیمار شهرمان 

داشته باشند؟
بدون شک فردا دیر است. هر روز شاهد مرگ عزیزان 
بسیاری هستیم که به خاطر آلودگی های زیستی در 
خاک آرمیده اند؛ پیش از دیر شدنِ بیشتر، بقیه زندگان 

را دریابید.

یادداشت
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یک گیلانی بالاترین درجه علمی را از یونسکو کسب کرد

آشنایی با برنامه های دکتر قدیمی بخشدار جدید لوندویل

ودسپید  تا هنوز نفس های ر
به شماره نیفتاده، بلند شویم

بیه مَرَه یاری بدََن
می دیلِ دیلداری بدََن

که زندیگی همش غمه
ای دونیا غم می همدمه

ننَی چوجور غم دَرَمه
تَرَه می وَر کم دَرَمَه

می آرزو می دیل خوشی
هَنَه که تو بایی نیشی «

این دست زدن ها و ترانه خوانی ها نه از روی 
رجز خوانی است و نه شور و شوق هواداران یک 
های  اینها ضجه  بازیکنانشان.  برای  برنده  تیم 
ایران  فوتبال  هواداران  وفادارترین  انگیز  حزن 
است که پس از متحمل شدن شکستی سنگین 
به جای فریاد حیا کن و شعار های کش دار یک 
ترانه ی فولکوریک رشتی را برای پسران شان 

می خوانند.
برای  خورده  شکست  عاشق  یک  که  شعری 
معشوق می خواند و در آن با التماس به عشقش 
می گوید: » بیا و یاریم ده. این زندگی من پر از 
غم هست و یک دنیا غصه همدمم شده و فقط 
تو رو کم دارم و تنها دلخوشیم این هست که تو 
بیایی و بمانی و نروی! « انگار که این شعر را 
فرامرز دعایی همان سی چهل سال پیش برای 

سپید شهرباران خوانده بود.
این هوادار نه برایش جنگ های تلگرامی آقای 
جادوگر مهم هست و نه تطهیر شدن فلان برنامه 
ی ورزشی پرهوادار. اینها فقط سپیدرودشان را 
می بینند و نه چیزی دیگر و این البته اول قدم 

عاشقی است که معشوق بببینی و تمام!
آخر می دانند که اگر پرتاب شوند به آن پایین 
دوباره خودشان می مانند و حوض شان و این 
بار استثنائا خبری از علی هم نخواهد بود. اینها 
همان عاشقانی هستند که در پس سالها حضور 
در فراموشخانه لیگ دو پشت سپیدشان را خالی 
نکردند و دل به تیمی دیگر نباختند. همان روزها 
که هنوز بوی کباب در اطراف سپیدرود به هوا 
بلند نشده بود که به مانند امروز همه ی آنها که 
اند گرداگرد تیم شان  کاتولیک تر از پاپ شده 

خیمه بزنند و چرتکه بیاندارند.
یک روز بچه مافیای ستون نویس فلان زردنامه 
به هوای سهم خواهی نیشی می زند و تقاضای 
باج می کند و روزی دیگر پشت خط مانده های 
از هر باخت  تا دیروز پس  همیشه نفر دوم که 
سپیدرود از شادی باده گساری می کردند حالا 

شده اند حاکمان بی حکم!
و  دیگری  روز  فردا  و  است  رییس  این  امروز 
در این میان چه کسی به جز همین ضجه زن 
های بی ادعا حواسش به آب شدن ذره ذره ی 
سپیدرود است که از ابتدا هم قرار نبود باشد! قرار 
نبود برای کسی سرنوشت سپیدرودمان اهمیت 
داشته باشد که اگر مهم بود در تمام آن بیست و 
خرده ای سالی که در فراموشخانه بودیم یکی از 
این حاضری خورها می آمد و دست مان را می 
گرفت. یکی از این ستون نویس ها چند خطی 
را سیاه می کرد و یکی از این عاشقان خدمت 
در تنهایی فراموشخانه دست مان را می گرفت.

شدند  عاشق  همه  شده  فراهم  بستر  که  حالا 
و فردا که پرتاب شویم به پایین همه فارغ. نه 
این بازیکنان یک شبه وفادار شده به سپیدرود 
کنارمان خواهند بود و نه مالکان عاشق خدمت. 
نه آقای ستون نویس اسوه ادب برسر حضور کنار 
سپیدرود افسار پاره می کند و نه مربی از تریبون 

حاضر و آماده ی ما سو استفاده خواهد کرد.
همان  کردن  مرور  سر  از  همه  ها  ضجه  این 
خواهیم  پیش  در  که  هست  تنهایی  روزهای 

داشت و مرثیه سرایی برای روزهای بی کسی.
فقط این آخر کاری یک چیزی بگوییم و برویم؛ 
مردمان این سرزمین البته تفاوت فاحشی دارند با 
سایرین. آنها حرفهایشان را ترانه می کنند و غم 
هایشان را به زبان رقص می گویند و به جای بر 
سر کوفتن دست می زنند اما دشمنان شان را نه 
می بخشند و نه فراموش می کنند. آنها منتظر 
می مانند تا روز موعود دوباره بیاید و آن روز بد 

روزی خواهد بود برای بدکاران.
شماره  به  رودسپید  های  نفس  هنوز  تا  بیاییم 
نیفتاده، تا هنوز خشک نشده و تا هنوز امید رنگ 
نباخته دست بر زانوهایمان بگذاریم و بلند شویم 
که یاری رسانی جز خودمان قرار نیست مبعوث 

شود!

نقد

بازگشایی مجدد موزه 
آموزش حکیم  و  فرهنگ 

آستارا  نظامی 

اهدا شد به من  ــنتی  بواسطه تلاش در عرصه طب س ــکو  یونس پروفسور عظیمی؛ جایزه 

آستارا لوندویل  ــعه بخش  برای توس امید  و  تدبیر 

رئیس اداره میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگری شهرستان مرزی بندر آستارا گفت : 
فعالیت موزه فرهنگ و آموزش حکیم نظامی آستارا پس از چند ماه تعطیلی ، از سر گرفته شد.

داریوش ملک زاده در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد : موزه فرهنگ و آموزش آستارا ، به عنوان 
نخستین موزه اختصاصی آموزش و پرورش در شمال کشور ، سوم خرداد ماه سال 1۳95 در 

مدرسه تاریخی و زیبای حکیم نظامی که بنای آن به دوره قاجار برمی گردد ، افتتاح شد.
وی با بیان اینکه این موزه یکی از مهمترین اماکن فرهنگی کشور محسوب می شود و نبود 
کارشناس موزه عاملی برای نیمه تعطیل شدن آن بود ، ادامه داد: یک سری از آثار و اسناد 
تاریخی که مرتبط با تاریخ 110 ساله آموزش و پرورش شهرستان است ، در این موزه نگهداری 
می شود که با توجه به قدمت تعلیم و تربیت در آستارا ، کافی نیست و امیدواریم با بازگشایی 

مجدد موزه و تحویل سایر آثار فرهنگی موجود در منازل اهالی ، جایگاه این موزه را ارتقا دهیم.
ملک زاده در بخش دیگر سخنان خود از سرمایه گذاری میراث فرهنگی ، صنایع دستی و 
گردشگری در این موزه سخن گفت و با اشاره به اینکه افرادی از آموزش و پرورش مسئولیت 
موقت اداره آنجا را بر عهده دارند ، تصریح کرد: هماهنگی هایی با هیأت مؤسس و مدیریت 
آموزش و پرورش شهرستان انجام شده است تا کارشناسان رسمی از سوی میراث فرهنگی در 

آنجا مستقر شوند.
وی اضافه کرد: با کمک خیران فرهنگ دوست شهرستان ، تابلوی نفیسی با خط استاد کریم 
صمدزاده و کاشی کاری استاد علی صمدی فرد برای سردر ورودی آن نصب و فعالیت آن 

همزمان با دهه مبارک فجر از سر گرفته شد.

سازمان یونسکو یکی از سازمان های اقماری ملل متحد طبق سنت 
هرساله خود به کسانیکه در عرصه سلامت مردم تلاش می کنند جایزه 
ای اهدا می کند که این عنوان در سال 2017 بواسطه تلاش در عرصه 

طب سنتی به یک گیلانی به نام پرفسور علیرضا عظیمی رسید.
نشست خبری سید علیرضا عظیمی دانشمند برتر جهان از نگاه یونسکو 
در سال 2017 با حضور جمعی از اصحاب رسانه در رشت برگزار شد. 
پروفسور عظیمی در این نشست با اشاره به کسب عنوان دانشمند برتر 
سال 2017 جهان از نگاه یونسکو به تشریح فعالیت های خود در طول 

این چند سال های اخیر پرداخت.
وی درباره بیوگرافی خود گفت: بنده سیدعلیرضا عظیمی متولد سال 
1۳52 هستم، پدر من گیلانی است و متولد تهران هستم و از گذشته 
تاکنون به تحقیق و پژوهش در حوزه طب سنتی مشغول هستم. وی با 
بیان اینکه مدارک برای من اهمیتی ندارد، اظهار کرد: دلیل اینکه این 

جایزه را به من دادند تخصص بنده بر روی طب سنتی بود.
عظیمی که رییس دپارتمان طب سنتی جهان نیز هست گفت: بنده 
اولین رییس این دپارتمان هستم که بعد از 20 سال تلاش توانستیم 
در کشور روسیه از نظر آکادمیک ثبت کنیم و دانشمندان و کشورهای 
مختلف با ما همکاری می کنند. وی ادامه داد: سعی ما بر این بوده که 
طب سنتی را ساماندهی کنیم زیرا برخلاف آن چیزی که مردم فکر 
می کنند طب سنتی و گیاهان دارویی بی ضرر نیستند و بدترین سم ها 

می توانند گیاهان دارویی باشند.
* ضرورت بازشناسی طب سنتی

عظیمی با اشاره به اینکه دخالت در درمان تنها معضل ایران نیست و 
در کل دنیا وجود دارد، اظهار کرد: افرادی که تبحر در طب سنتی ندارند 
و ناخواسته وارد بحث درمان می شوند، سبب آسیب رسیدن به بیمار 
می شوند. تمام دنیا امروزه بر روی ساماندهی کردن گیاهان دارویی 
کشورها، شناسایی، روش های درمانی کهن کشورها و علمی شدن آنها 

با هماهنگی و تحقیق دانشمندان پزشکی فعالیت می کنند.
وی ادامه داد: متأسفانه معضلی که در دنیا وجود دارد این است که کتاب 
یا روش درمانی که هزار سال قدمت دارد حتما روش مقدسی نیست 
و بیمار را درمان می کند اما این طور نیست مثلا مشکل آپاندیس را با 
»شیرین بیان« نمی توان حل کرد. عظیمی افزود: برخی با دخالت در 
کارهای پزشکی جان بیماران را به خطر می اندازند و این موضوع در 

تمام دنیا وجود دارد.
وی با اشاره به حضور خود در سازمان پزشکان ملل متحد، گفت: با 
ادغام چند سازمان، سازمان فیزیک نظری شکل گرفت بعد از یکسال 
و پس از رأی گیری که انجام شد، بنده سال گذشته به عنوان رییس 

سازمان فیزیک نظری انتخاب شدم.
وی توجه به مسئله بهداشت و سلامت را از دغدغه های اصلی مقام 
معظم رهبری عنوان کرد و گفت: در همه دولت های پس از انقلاب 
بحث بهداشت و درمان از مسائل مهم کشور بود. در تمام دنیا هر فردی 
برای مردم ارزش قائل باشد بهداشت و درمان را در اولویت قرار می دهد 
و بحث طب سنتی در دنیا در اولویت است. آسیبی که بشر از طب سنتی 

در درمان های غلط می بیند بسیار زیاد است و همه می خواهند نقش یک 
پزشک را ایفا کنند.

وی ادامه داد: تحقیق علمی کردن در بخش طب سنتی از دغدغه های 
کشورهای مختلف است. پرچم ها و سیاست ها مهم نیستند، اگر یک 
کودک بیمار مسلمان یا مسیحی، ایرانی یا سوری و یا آمریکایی باشد 

فرقی نمی کند و همه به یک کودک بیمار کمک می کنیم.
عظیمی با اشاره به مهمان نوازی و انسان دوستی ایرانی ها، گفت: 
ایرانی ها همیشه به افراد نیازمند و بیمار کمک می کنند و این را می توان 
از شاخصه های فرهنگی مردمان آن دانست. در بحث درمانی مهم این 
است که کار علمی صورت پذیرد و خروجی کار ما سلامت مردم باشد.

* “تئوری پنج پیکر”

عظیمی با اشاره به اینکه تحقیقات بنده در زمینه طب سنتی بوده است، 
اظهار کرد: بنده یک تئوری دارم با نام »تئوری پنج پیکر« که براساس 
روش های باستانی ایران طراحی شده است و تقریباً سی سال پدرم 
روی این تحقیق کار کرد و بیش از سی سال بنده این تحقیق را ادامه 
دادم. وی افزود: پدر بنده جزو اولین پزشک های ایران بود یعنی زمانی 
که دبستان نظام بود و یک تعداد در رشته پزشکی ادامه تحصیل دادند. 
ایشان بر روی این تحقیق خیلی ها زحمت کشیدند اما تمام کننده آن ما 
بودیم. وی آموزه های درمانی را از شاخصه های مطرح در دوران ایران 
باستان دانست و گفت: برای درمان بسیاری از بیماری ها هنوز به شیوه 
های گذشتگان رجوع می شود و بعنوان مثال  اگر در ایران کسی سرما 
بخورد مادربزرگ ها به درمان او می پردازند. وی در خصوص »تئوری 

پنج پیکر« گفت: این تئوری یک تئوری فراموش شده است که ما بر 
روی آن مطالعه کردیم و نقاط بدن را شناسایی نمودیم که چه نقاطی 
تحریک شود چه تأثیری روی بدن انسان میگذارد و آناتومی فرد ایرانی 

را بررسی کردیم و سپس روی سایر افراد بررسی نمودیم.
وی با اشاره به اینکه این روش یک روش کاملا ایرانی و فراموش شده 
بود که ما آن را مدرن کردیم، گفت: ما سعی کنیم تعادل ایمنی بدن 
را در بیمار ایجاد کنیم تا بیماری درمان شود. عظیمی با اشاره به اینکه 
این روش بر روی بیماران صعب العلاج مثبت بوده است، اظهار کرد: 

این روش تا 20 یا ۳0 سال دیگر برای فراگیری به زمان احتیاج دارد.
وی با اشاره به اینکه مهمترین دغدغه های افرادی محققی مانند بنده 
این است که روش های بومی درمان را در کشور خود شناسایی کنیم، 
گفت: سالها پیش مستشرقین، کسانی که به شرق سفر می کردند کتاب 
های درمانی ما را بردند و سپس درمان های سنتی را ممنوع کردند و 

حکیمی که به صورت سنتی درمان می کرد فَلکَش می کردند.
عظیمی ادامه داد: متأسفانه ما چیزی از گذشته خود نداریم و یک فردی 
که کار طب سنتی می کند را امروز به عنوان یک عطار می شناسیم. 
مهم ترین کاری که باید در کشور انجام دهیم شناسایی طب سنتی و 

به وجود آوردن بانک اطلاعاتی در این زمینه است.
عظیمی با بیان اینکه ما روش درمانی را ریجستر کردیم اینکه در ایران 
اجرا شود را نمی دانم، گفت: با بنده صحبتی نشده است و به شخصه از 
من حمایتی صورت نگرفته است اما اگر این کار صورت پذیرد به کشور 

خود خدمت می کنم.
وی همچنین روش خود را کمک کننده و تسریع کننده روند درمانی 
کرد:  اظهار  »مارکز«  لقب  دریافت  خصوص  در  دانست.عظیمی 
دانشمندانی که برای بشریت کاری می کنند و یا تئوری از آنها ثبت 
شده، خاندان های مختلف به آن فرد لقب می دهند و با این لقب می شود 

در مراکز علمی حضور پیدا کرد.
*بزرگترین افتخار انسان، شاگردی است

عظیمی در ادامه گفت: بزرگترین افتخار انسان، شاگردی است و به قول 
یکی از استادانم تا زمانی که می توانیم یاد بگیریم لیاقت زندگی کردن 
داریم پس هیچکس استاد و کامل نمی شود. وی ادامه داد: مدرک 
تحصیلی هیچ کاری نمی کند ولی متأسفانه مدرک گرایی در ایران باب 
شده است و از نظر بنده عناوین و القاب بدون تحقیق هیج ارزشی 

ندارند.
* دانشمند روسی یا ایرانی؟!

پروفسور عظیمی با اشاره به کسب عنوان دنشمند برتر یونسکو گفت: 
وقتی کسب عنوان این جایزه به دانشگاه من در روسیه اعلام شد خیلی 
ها تلاش کردند تا بنده را بعنوان یک دانشمند روس معرفی کنند 
اما کشور من برایم بسیار مهم است و هرجا از من سوال می پرسند 
اهل کجایی می گویم، تالش-گیلان-ایران زیرا پدرم تالش بودند و 
به گیلانی بود خود افتخار می کنم. عظیمی در پایان با اشاره به اینکه 
یکی از دغدغه های من افرادی بودند که برای کشورشان شهید شدند، 
اظهار کرد: من جایزه یونسکوی خود را به شهدای ایران اهداء  می کنم.

مربع  کیلومتر  با 148  آستارا  بندر  مرزی  شهرستان  لوندویل  بخش 
مساحت و 22 هزار نفر جمعیت در امتداد محور مواصلاتی آستارا به 

تالش قرار دارد و از سال 1۳80 به عنوان بخش معرفی شده است.
در اوایل دی ماه امسال در آئینی با قدردانی از توکل مافی بخشدار 
قبلی لوندویل، احمد قدیمی که مسئولیت شهرداری و بخشداری پیشین 
فومن را در کارنامه خود داشت، سکان بخشداری لوندویل را در اختیار 
گرفت و از آنجائیکه هر مسئول جدیدی برای ایجاد تحول در حوزه 
مدیریت خود و خلق امید تازه در مردم، ایده ها و اقدام های جدیدی در 
نظر می گیرد، دیدگاه ها و برنامه های بخشدار لوندویل را برای توسعه 
این بخش، در نشستی با او و رئیس شورای اسلامی بخش لوندویل 

جویا شدیم.
احمد قدیمی بخشدار لوندویل به ایرنا گفت: برای افزایش ادارات در 
لوندویل و تسهیل دسترسی مردم به خدمات دولتی، استقرار نمایندگی 
چند نهاد و اداره از جمله کمیته امداد امام )ره(، بهزیستی و ورزش و 
جوانان در لوندویل را، به فرمانداری آستارا پیشنهاد داده ام و تحقق آنها 

از سوی فرمانداری پیگیری می شود.
های  نمایندگی  فضای  تامین  برای  را  هایی  مکان  کرد:  بیان  وی 
ادارات مورد تقاضا در نظر گرفته ایم و تامین نیروی انسانی آنها نیز 
با هماهنگی فرمانداری آستارا و ادارات کل نمایندگی های مورد تقاضا 

پیگیری خواهد شد.
** طرح های اولویت دار برای اجرا در لوندویل

قدیمی اظهار کرد: از برنامه های عمرانی مورد تاکید استانداری گیلان 
و فرمانداری آستارا، اجرای طرح های بوم گردی در روستاهای لوندویل 
است و دهیاران در حال شناسایی روستاهای مستعد در این زمینه برای 
اجرای این طرح ها هستند و برای هر طرح، به تناسب نوع و ویژگی 

های آن از 150 تا 20 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت خواهد شد.
وی ادامه داد: طرح تفکیک زباله از مبداء جزو برنامه های اولویت دار 
بخشداری لوندویل است و تا پایان امسال باید ساماندهی شود؛ این طرح 
در همه خانه ها اجرا نمی شود اما به علت گردشگری بودن شهر، باید 
اجرای آن به همه منازل مسکونی تعمیم داده شود و تفکیک زباله از 
مبدا به دلیل تاثیرگذاری بر گردشگری، باید به موازات طرح های بوم 

گردی پیگیری و اجرا شود.
وی افزود: ساخت راه دسترسی آبشار لاتون از دیگر برنامه های اولویت 
دار بخشداری لوندویل است و مرحله اول تعریض و ایمن سازی آن 

از چندی پیش آغاز شده است و بر اساس بازدید انجام شده، مرحله 
نخست آن به امتداد یک کیلومتر تا دهم بهمن ماه امسال قابل استفاده 

خواهد بود و مراحل بعدی پیگیری خواهد شد.
قدیمی ادامه داد: با صرف بیش از 10 میلیارد ریال اعتبار، راه روستای 
کانرود لوندویل زیرسازی و آسفالت شده است و در دهه فجر امسال 
افتتاح و کلنگ ساختمان شهرداری لوندویل نیز به همین مناسبت به 

زمین زده خواهد شد.
وی افزود : در روستاهای لوندویل مشکل یا کمبود فضای آموزشی 
نداریم و همه روستاهای بالای 20 خانوار این بخش از گاز برخوردار 

است.
** تلاش برای افزایش مدت فعالیت طرح ساحلی صدف از سه به 

6 ماه
بخشدار لوندویل 6 ماهه شدن مدت فعالیت طرح ساحلی صدف این 
برنامه های در دست پیگیری عنوان و اظهار کرد:  از  نیز  را  بخش 
دسترسی بسیاری از اهالی شهرستان هایی نظیر اردبیل به دریا از طریق 
طرح ساحل صدف لوندویل تامین می شود و این طرح در تعطیلات 
عید نوروز سال آینده نیز مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت و برای 
فعال شدن آن در بهار و تابستان، برنامه ریزی و تلاش می کنیم تا 
زمینه اشتغال جوانان لوندویل و بهره مندی گردشگران از آن در 2 

فصل فراهم شود.
** تدبیر برای مقابله با بحران کم آبی سال آینده

قدیمی گفت: به منظور مقابله با بحران کم آبی سال آینده لایروبی 
انهار، رودخانه ها و آب بندان ها را با هدف مدیریت و مصرف بهینه 
آب پیگیری و از کشاورزان و صاحبان طرح های تولیدی در بخش 
گذار بخش  و یک سرمایه  کنیم  استقبال می  و  کشاورزی حمایت 
خصوصی نیز برای سرمایه گذاری در ایجاد کارگاه تولید کیوی در 

لوندویل و صادرات آن به خارج از کشور اعلام آمادگی کرده است.
** طرح های آبرسانی در دست اجرا و علت آلودگی های مقطعی 

آب شرب
بخشدار لوندویل اظهار کرد: به طور کلی گل آلود بودن آب شرب ناشی 
از حفاری ها، مرمت شکستگی لوله ها و اتفاقات آب است و اگر این 
امر تکرار شود، قابل پیگیری و اصلاح است و البته تابحال در این رابطه 

گزارشی دریافت نکرده ام.
علی حیدر جوینده رئیس شورای اسلامی بخش لوندویل نیز در این 

رابطه گفت: فقط قنبر محله این بخش از مشکل آب و کیفیت پایین 
آن رنج می برد و حفر چاه عمیق برای تامین آب روستاهای خلیله سرا، 
خان حیاطی و قره سو آغاز و مقداری از لوله هایش نیز تامین است و 

بیمه حوادث خانه های روستایی را نیز آغاز کرده ایم.
** سرنوشت مرکز بهداشتی درمانی

بخشدار لوندویل گفت: تخریب مرکز بهداشتی درمانی این بخش برای 
بازسازی آن آغاز شده است و بعد از احداث ساختمان جدید، جهت 
تامین نیروی انسانی مورد نیاز و شبانه روزی شدن آن تلاش خواهم 
کرد و اکنون خدمات بهداشتی درمانی در بازارچه تجاری لوندویل ارائه 

می شود.
** ضرورت توسعه شهر به سمت دریا و کوهستان

بخشدار لوندویل گفت: لوندویل جزو شهرهای خطی است و راه، باعث 
گسترده شدن شهر در مسیر جاده است و هرچند عبور محور آستارا به 
تالش از مرکز شهر، تهدید و آسیب نیز دارد، اما عامل رونق نیز محسوب 
می شود و خدمات رسانی در این قبیل شهرها مشکل است و خدمات 
دولتی به طور معمول در یک محدوده متمرکز می شود و این امر 
عادلانه نیست و باید شهرداری در تهیه طرح تفصیلی شهر از طولانی 
شدن امتداد آن به موازات محور مواصلاتی ممانعت و با دادن مجوز 

ساخت بنا و کاربری مسکونی به اراضی دیگر، امکان 
توسعه شهر را به سمت دریا و کوه فراهم کند.

** تامین فضاهای ورزشی
رئیس شورای اسلامی بخش لوندویل بیان کرد: لوندویل یک متر 
فضای ورزشی ندارد و از کمبود آن در رنج است، اما میدان ورزشی 
خوبی در روستای ساحلی قره سو حصار کشی شده و در حال تجهیز 
است و فضای خوبی نیز برای سالن سرپوشیده دارد که در صورت 
تامین اعتبار، احداث خواهد شد و جوابگوی نیاز ورزشی بخش لوندویل 
خواهد بود و ساخت زمین چمن فوتبال روستای سیبلی و میدان ورزشی 

روستای کانرود نیز پیگیری می شود.
علی حیدر جوینده افزود: بخشدار به بازدیدهای میدانی و کار، علاقمند 
است و به همراه مسئولان شهرستان آستارا از نقاط مختلف بخش 
لوندویل و معابر مرکز آن بازدید شده و اعتبار خوبی برای اجرای طرح 
های بوم گردی در این بخش منظور شده است و در هر روستای مستعد 

اجرای بوم گردی، امکان اجرای پنج طرح وجود دارد.
شهرستان مرزی بندر آستارا با 91 هزار نفر جمعیت در بخش های 
مرکزی و لوندویل در منتهی علیه غرب استان گیلان و همسایگی 

جمهوری آذربایجان قرار دارد.

رادنی دیدار
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه دوم بهمن ماه 1۳96
 سال دوم
 شماره 15

 میثم محبوب 
 یک هفته به پایان مرحله گروهی 
فوتبال  دوم  دسته  لیگ  رقابتهای 
کشور باقی مانده است، اما داماش 
گیلان از سه هفته پیش صعودش 
به مرحله نهایی این رقابتها را قطعی 
باسابقه  نماینده پرهوادار و  کرده و 
شهر باران خود را مهیای عبور از این مرحله و صعود 

نهایی به رقابتهای لیگ یک می کند.
داماشی های گیلان از ابتدای رقابتهای این فصل لیگ 
دو عزم خود را برای بازگشت به لیگ یک جزم کرده اند، 
تیمی که علاوه بر صعود شاخصه های امیدوار کننده ای 
از خود برجای گذاشته تا هوداران متعصب و پرشورش 
را بیش از پیش نسبت به این صعود خوشبین و امیدوار 

کند.
 داماش گیلان با هدایت وحید رضایی تا اینجای کار 
تا پایان هفته بیست و یکم رقابتهای لیگ دسته دو 
تنها تیم بدون شکست میان سی و سه تیم حاضر در 
این رقابتها است. جالب اینکه درمقیاس وسیع تر در بین 
تیمای حاضر در سه لیگ برتر، دسته یک و دسته دو 
رشتی ها تنها تیمی هستند که با واژه شکست بیگانه 
بوده و باختی را در کارنامه این فصل خود نمی بینند. 
علاوه بر این داماش تا اینجای کار با دریافت تنها 6 
گل دارای بهترین عملکرد دفاعی و به عبارتی دارای 
رکورد کمترین گل خورده در میان تیهای لیگ دویی 
می باشد و به این ترتیب شکستن قفل دروازه داماشی 
ها به راحتی برای حریفان مقدور نبوده و شکست دادن 
این تیم تا کنون برای رقبا در حد آرزو باقی مانده است.

رقابتهای لیگ دسته دو با حضور سی و سه تیم برگزار 
می شود که در مرحله نخست تیمها در سه گروه 11 
تیمی با هم به رقابت می پردازند. در پایان مرحله اول 
از هر گروه چهار تیم و در مجموع 12 تیم به  مرحله 
نهایی راه پیدا می کنند. تیمهای راه یافته به دور نهایی 
در دو گروه شش تیمی قرعه کشی شده و به صورت 
دوره ای رفت و برگشت با هم مصاف خواهند داد که 
در نهایت دو تیم صدرنشین گروههای دوگانه به طور 
مستقیم به رقابتهای لیگ یک صعود می کنند و برای 
تعیین سومین تیم صعود کننده ، تیمهای دوم گروهها در 
دیدار پلی آف به مصاف یکدیگر می روند تا تیم برنده به 

عنوان سومین تیم صعود کننده معرفی شود.
اما از داماش گبلان بیشتر بگوییم، تیمی که تا سه فصل 
پیش در رقابتهای لیگ برتر حضور داشت و به یک 
باره پس از مواجهه با بحران و البته بی مهری ها با دو 
سقوط پی در پی به پایین ترین جایگاه در تاریخ  فعالیت 
خود رسید ، به طوری که  شاید خیلی ها کار این تیم 
را تمام شده می دانستند. اما از لیگ دو داماش با مالک 
جدید خود )اسماعیل حاجی پور( و پشتوانه هوادارانی 
که این تیم را در فراموشخانه لیگ دو تنها نگذاشتند، 
دوران جدیدی از حیات خود را آغاز کرد. داماشی ها 
فصل گذشته در رقابتهای لیگ دو از مرحله گروهی به 
دور نهایی راه یافتند اما در مرحله نهایی با بد اقبالی  )و 
تا حدودی اشتباهات داوری ( در گذرگاه پرحاشیه مرحله 

نهایی در صعود به لیگ یک ناکام ماندند. 
نماینده فوتبال شهر باران در این فصل اما با درس 
گرفتن از اتفاقات فصل گذشته تیمی بومی ) 90 درصد 
تیم با بازیکنان بومی بسته شد ( را روانه مسابقات کردند. 
آنها در مرحله اول با تیمهای شاهین شهرداری بوشهر، 
کارون اروند خرمشهر، فولاد نوین اهواز، نیروی زمینی 
نوین  ، مس  تهران  مقاومت  قشقایی شیراز،  تهران، 
کرمان، شموشک مازندران، گل ابریشم تهران و نماینده 
یزد هم گروه شدند و تا کنون در یک هفته مانده به 
پایان مرحله نخست رشتی ها از هجده بازی با نه برد و 
نه تساوی و البته همانطور که اشاره شد بدون شکست 
با ۳6 امتیاز در رده دوم جدول رده بندی گروه خود قرار 

دارند و دومی آنها در این گروه قطعی شده است. 
میلاد پور صف شکن با به ثمر رساندن 7 گل بهترین 

گلزن داماشی ها در مرحله اول بوده  است. 
طبق اعلام سازمان لیگ مراسم قرعه کشی مرحله دوم 
بازی های لیگ دسته دوم باشگاههای کشور ،  بیست و 
نهم یا سی ام بهمن برگزار شده و با اعلام بر نامه بازی 
ها ، بلافاصله بازی های مرحله دوم استارت خواهد خود 
تا در فصل منتهی به جام جهانی تا حداکثر دهه اول 

اردیبهشت رقابتهای لیگ دسته دو به اتمام برسد. 
صحبت  داماش،  مورد  در  ها  ازگفتنی  دیگر  یکی 
ازهواداران این تیم است. نمی توان به وضعیت داماش 
اشاره کرد و سخنی از هواداران این تیم به میان نیاورد. 
یکی از نکاتی که اتفاقا مورد توجه رسانه های سراسری 
هم قرار گرفته حمایت هواداران این تیم بوده که حتی 
در سردترین روزهای زمستانی زیر بارش باران با طی 
کردن مسافت زیاد خود را به استادیوم سردار جنگل 
رشت رسانده و در دیدار مقابل مس نوین کرمان تیم 
محبوب خود را تنها نگذاشته و مورد حمایت قرار دادند. 
دیگرنکته مثبت در مورد هواداران داماش این بوده که 
آنها امسال با تشویق حریفان در انتهای بازی مورد توجه 
رسانه ها قرار گرفته اند  که این حرکت خوب آنها در 
دیدار تیمهای قشقایی شیراز و داماش گیلان از سوی 
هواداران قشقایی در شیراز بی پاسخ نماند و آنها در 

انتهای بازی داماشی های گیلان را تشویق کردند.
با تمام این  تفاسیر و گفتنی ها روزهای حساس مرحله 
دو برای وحید رضایی و شاگردانش در حال شروع شدن 
است، روزهایی که  از اهمیت ویژه ای برای لاجوردی 
پوشان شهر باران و هوادارنشان برخوردار بوده و آنها 
امیدوارند در پایان فصل با صعود به لیگ دسته اول  پیام 

آور شادی برای هواداران خود و فوتبال گیلان باشند.

یادداشت

ودی به سطح اول والیبال کشور باز می گردیم دکتر خاکزاد: به ز

قیمت جهانبخش 
برابر شـ       ـد  ۱۰ دو  سال  در 

به گوش می رسد ــتان  اس والیبال  و سوت دوباره در سالن های  صدای توپ 

سلتیک که پیش از این در جذب علیرضا جهانبخش ناکام مانده بود، این روزها برای به خدمت گرفتن 
او باید هزینه بیشتری صرف کند.

به گزارش ورزش سه، در سال 2015، باشگاه سلتیک می توانست هافبک ناشناخته ایرانی یعنی علیرضا 
جهانبخش را به خدمت بگیرد. طبق ادعای منابع خبری، هافبک سرعتی توجه سلتیک را به خودش 

جلب کرده بود و باشگاه اسکاتلندی می توانست با 1٫5 میلیون پوند او را از باشگاه ان ای سی بخرد.
با گذشت دو سال و نیم، شاید قیمت ستاره ایرانی 10 برابر شده باشد. در آن تابستان سلتیک از خرید 
او امتناع کرد و علیرضا راهی آلکمار شد و به یکی از بهترین بازیکنان لیگ هلند تبدیل شد. او در این 

فصل 10 گل و 8 پاس گل به نام خود ثبت کرده و می تواند عنوان بهترین بازیکن لیگ هلند را از 
آن خود کند. 

دیلی میل در بهار مدعی شد که آلکمار در قبال جهان بخش 9 میلیون پوند می خواهد و باشگاه های 
بورنموث و برنلی به دنبال جذب او هستند.  با این حال با بالا رفتن قیمت بازیکنان، انتظار می رود که 
جهانبخش این روزها حدود 15 میلیون پوند قیمت داشته باشد. اگر سلتیک در زمانی که فرصتش را 
داشت علیرضا را به خدمت می گرفت، شاید او که با تیم ملی ایران موفق شد مقتدرانه به جام جهانی 

صعود کند، این روزها بهترین بازیکن اسکاتلند بود.

روز جمعه نوزدهم آبان ماه سالن تختی مجموعه ورزشی شهید عضدی 
رشت، پر بود از تماشاگر و مسئول و ورزشکار؛ از آن روزهایی بود که 
کمتر به خود دیده بود، بهانه این بار والیبال بود، رشته ای که مدتها بود 

در سکوتی غمبار فرو رفته بود.
به گزارش خط اول، در دهه های 40 و 50 »حسین بهرام صفت« بود 
که نامش در سطح اول والیبال ایران و آسیا مطرح شد و در کنار محمد 
حیدرخان، جواد محتشمیان، حسین کارگرپیشه و حسن کرد و بعدتر 
حسین میرکشمیری و فریبرز رمزی با اسپک های سنگین خود روی 
تور می درخشید و  گاه به تنهایی نتایج بازی ها را تغییر می داد. حدود 
20 سال طول کشید تا از والیبال گیلان باز هم بازیکن دیگری به 
عنوان ستاره در جمع برترین های ایران قرار بگیرد. اینبار فرید آخوندزاده 
بود که با اسپک های سریع و البته قدرتی اش، در اوایل دهه 60 به 
تیم ملی جوانان ایران دعوت شد، مسیر صعودی را تا سال 74 که 
بازی را کنار گذاشت، پیمود و حتی همراه با تیم ایران، عنوان چهارم 
بازی های آسیایی هیروشیما را به دست آورد. در این دو دهه اخیر هم 
تنها در مقطعی کوتاه داماش با ابر ستاره هایش فضای والیبال گیلان 
را عطرآگین کرد و دوباره والیبال گیلان به خوابی رقت انگیز فرو رفت.

البته مشکل والیبال گیلان فنی نبود، این خطه پر بود از ستاره، فقط 
کسی نبود که نقش محوری و مدیریتی را بازی کند تا این پتانسیل ها 

دور هم جمع و حفظ شوند.
سرپرست پشت سرپرست و افول پشت افول، اگرچه دکتر رنجکش در 
دوران کوتاه حضورش در راس هیات والیبال استان بواسطه مصادف 
شدن با فصل تابستان و با برگزاری سه دوره رقابت قهرمانی کشور در 
فاصله زمانی سه ماه، تحرک خوبی در والیبال ساحلی ایجاد کرد، ولی 
سایر سرپرستان هیات والیبال استان گیلان حتی با حضور طولانی 

مدت خود اثری جاودانه بنا ننهادند.
اما این روزها انگار بمبی در هیات والیبال گیلان منفجر شده است، از 
حاشیه به متن رسیدند. مسابقاتی پرهیجان در حال برگزاری است که 
باعث شد کری ها حیثیتی شود، ماسالی ها برای رشتی ها خط نشان 
می کشند و انزلی چی هم همینطور، بازار والیبال خیلی داغ شده است، 
لیگ پرطمطراقی به راه افتاده، گوش تا گوش سالن در شهرستانها 
تماشاگر نشسته است، بوی تغییر حس می شود. حتی کشتی گیرها 
)فردین معصومی( کاراته کاها )جاسم ویشگاهی( و فوتبالیستها )افشین 
ناظمی( نیز وارد گود شده اند و تیم های شهرشان را پرسر و صداتر از 

گذشته تشویق می کنند.
آن سوی سکه هم می بینیم، روابط با فدراسیون ریشه دار تر از گذشته 
شده و سند چندین کمیته و جایگاه در فدراسیون را به نام گیل مردان 
و گیل زنان زده اند. نه، دیگر باید باور کنیم در والیبال گیلان اتفاقی 
در حال رخ دادن است، مبدع این اتفاق هم از 10 تیر 1۳96 شکل 
گرفت، جایی که دکتر محسن خاکزاد در آن روز به عنوان رییس جدید 
)و نه سرپرست( از سوی اعضای مجمع هیات والیبال استان گیلان 

انتخاب شد.
برای لمس بهتر این تغییر با دکتر محسن خاکزاد همکلام می شویم؛ 
وی می گوید: واقعیت این است که وقفه ای چند ساله در والیبال گیلان 
پیش آمده بود اما در حال حاضر گام به گام با کمک بدنه فنی والیبال 
گیلان به اهداف مان نزدیک می شویم. بنده نوید آن را می دهم که به 

زودی به سطح اول والیبال کشور باز گردیم.
وی با بیان اینکه اساس کار ما، کار بر روی استعدادها و بخش پایه است 
و همگام با برنامه های فدراسیون کار را پیش میبریم، گفت: کمیته 
استعدادیابی هیات والیبال استان گیلان فعال است و هماهنگی هایی 

نیز با آموزش و پرورش ایجاد شده است.
خاکزاد با بیان اینکه تمرکز ما بر روی حضور در لیگ های والیبال در 
بخش های آقایان و بانوان است، اظهار داشت: متاسفانه هیات والیبال 
استان بدهی ۳00 میلیون تومانی داشته است و در حال ایجاد برنامه 

ریزی ها برای ایجاد ساختار مناسب هستیم.
رئیس هیات والیبال استان گیلان ادامه داد: هدف گزاری ما به این 
صورت است که سال آینده حداقل در لیگ یک کشور حضور داشته 

باشیم، اما اگر شرایط فراهم باشد ممکن است با ایجاد تغییراتی خیلی 
زودتر وارد لیگ برتر والیبال شویم. با توجه به سرمایه هایی که در استان 
در زمینه باشگاه هایی چون سپیدرود و ملوان وجود دارد، بنای آن را 

داریم که در بخش والیبال آنها را فعال کنیم.
وی با بیان اینکه بخاطر رکودی که در والیبال گیلان ایجاد شد، تصمیم 
گرفتیم تا با برگزاری لیگ استانی صدای توپ و سوت دوباره در سالن 
های والیبال استان به گوش برسد، تصریح کرد: در همین راستا در 
بخش آقایان با 16 تیم کار را آغاز کردیم و و هفته گذشته این رقابتهای 
داغ و مهیج با قهرمانی هیات رشت به پایان رسید و فولاد گیلان و 
هیات انزلی و وحدت جوانان ماسال عناوین دوم تا چهارم را کسب 
کردند. در قسمت بانوان نیز با حضور 8 تیم این لیگ آغاز شد و به نیمه 

نهایی رسیده است.
خاکزاد که عضو کمیته والیبال ساحلی کشور نیز شده است، گفت: بنای 
والیبال ساحلی در ایران توسط ورزشکاران رودسر گذاشته شد و ما حرف 
های بسیار زیادی را در این بخش داریم. در منطقه آزاد انزلی دارای 
زیرساخت بسیار خوبی هستیم و در این خصوص صحبت هایی نیز با 
دکتر ضیایی )رییس جدید فدراسیون والیبال( داشته ایم و پیگیر هستیم 
تا مستنداتی از سایت ساحلی منطقه آزاد انزلی به فدراسیون جهانی 
ارسال شود تا برنامه های خوبی برای این منطقه و استفاده از این 
ظرفیت داشته باشیم. برنامه ما برای ایجاد لیگ داخلی والیبال ساحلی 
است و به زودی جلسه ای با حضور سه استان شمالی برگزار خواهد شد.

وی که به عنوان سرپرست کمیته حقوقی و تنظیم مقررات فدراسیون 
والیبال نیز انتخاب شده است، افزود: با هماهنگی فدراسیون والیبال، 
قراردادها،  انعقاد  برای  فدراسیون  نماینده  عنوان  به  گیلان  استان 
انتخاب شده است و در حال حاضر نیز در حال انجام مکاتبات هستیم. 
خوشحال هستیم که امروز والیبال ما به جایگاهی رسیده است که با 
غرور می توانیم این مکاتبات را انجام دهیم. ظرفیت بسیار خوبی در 
استان بخصوص در منطقه آزاد انزلی برای کشورهای حاشیه دریای 

خزر وجود دارد.
خاکزاد در خصوص وضعیت داوران استان گیلان نیز اظهار داشت: 
خانم زهرا شیری، داور بین المللی والیبال بانوان چندی پیش به عنوان 
عضو هیات رئیسه هیات والیبال استان گیلان منصوب شده اند و آقای 
نیز به عنوان عضو دپارتمان داوری ما مشغول به  بیداریان  مجتبی 
فعالیت هستند تا بتوانیم از تمامی سرمایه های والیبال استان به خوبی 
استفاده کنیم. آقای مجتبی بیداریان در فصل جاری چند قضاوت به 
عنوان داور اول و چند قضاوت به عنوان داور دوم در سوپر لیگ والیبال 
کشور داشته و سرکار خانم زهرا شیری نیز به عنوان داور اول در لیگ 

برتر بانوان کشور قضاوت داشته اند.
وی در خصوص حضور در لیگ والیبال کشور اظهار داشت: ما دوست 
داریم هرچه سریع تر بتوانیم دارای تیمی در خور شان والیبالیست های 
استان داشته باشیم تا بتوانیم از ظرفیت بازیکنانی چون بهنام حاجی پور، 
مهران فیض امام دوست، اشکان حقدوست، مهدی جلوه و... استفاده 

کنیم.
رئیس هیات والیبال استان گیلان گفت: باتوجه به بدهکاری های هیات 
استان، تاکید ما بر این است که بتوانیم درآمدهای پایدار برای هیات 
ایجاد کنیم که این موضوع توسط فدراسیون و هیات استان در حال 
پیگیری است اما در بحث اسپانسر موضوع تحت تاثیر شرایط کلی 

است.
دکتر خاکزاد ضمن تشکر از مدیرکل 
ورزش و جوانان استان گیلان گفت: 
مجموعه  تختی  سالن  هنوز  اگرچه 
عضدی رشت به طور رسمی در اختیار 
هیات والیبال استان قرار نگرفت، اما 
در  رهنما  دکتر  دستور  به  مهم  این 
شدن  طی  با  و  است  پیگیری  حال 
مراحل اداری به زودی این سالن در 
اختیار هیات والیبال استان گیلان قرار 

خواهد گرفت. اختصاص این سالن به والیبال گام بزرگی در مسیر رو به 
پیشرفت والیبال گیلان خواهد داشت.

اما برای اطمینان از وضعیت رو به بهبود والیبال گیلان سراغ دبیر این 
هیات نیز رفته ایم؛ حسن منصوری به خبرنگار خط اول گفت: اتفاق 
مهم در والیبال گیلان مسئله مدیریتی بود، چرا که سالیان سال هیات 
در این زمینه مشکل داشته است. اما آقای خاکزاد به دلیل آشنا بودن با 
علم مدیریت و مباحث حقوقی توانست بستری فراهم کند که اعتماد 
دوباره در والیبال گیلان حاکم شود و حتی همین امر باعث شد اهالی 

والیبال راغب گردند برای توسعه این رشته کمک حال هیات باشند.
وی افزود: در گام اول از پیشکسوتان دعوت به همکاری شد، سپس 
کمیته های تخصصی هیات فعال گشت و مسئولان این کمیته ها 
مجدانه پیگیر امور خود هستند و طبق برنامه، هم در برگزاری مسابقات 
و اعزام ها قوی ظاهر شدیم و هم برنامه های آموزشی خوبی ترتیب 

داده ایم که جملگی نشان از روند رو به بهبود والیبال گیلان دارد.
وی گفت: در کنار مسابقات مختلف در رده های سنی و تشکیلاتی 
مختلفی که داشته ایم برگزاری لیگ والیبال گیلان با 16 تیم حال 

گیلان  والیبال  به  خاص  هوایی  و 
بخشید، همچنین این لیگ در بخش 
بانوان نیز پی ریزی شد و 8 تیم در 
وصف  هیجان  نیز  ما  بانوان  لیگ 
در  اینکه  کما  کردند،  ایجاد  ناشدنی 
حال پی ریزی برگزاری لیگ نوجوانان 

استان با 28 تیم نیز هستیم.
المللی،  بین  داور  بیداریان  مجتبی 
مدرس فدراسیون، دبیر سابق هیات، 

سرپرست فعلی هیات صومعه سرا، مشاور رییس جدید هیات و کسی 
که شناسنامه حال حاضر والیبال گیلان است و این روزها پیشنهاد 
دبیری سازمان لیگ را نیز در جیب دارد، از روند حاکم بر والیبال گیلان 
ابراز رضایت می کند و می گوید: خوشبختانه اعزام های ما سر و 
شکل منظمی به خود گرفته است، با راه اندازی مجدد لیگ والیبال 
گیلان پویایی خاصی در استان ایجاد شده و تمامی مربیان و داوران و 

ورزشکاران فعال شده اند.
وی گفت: ارتباطات خوبی با فدراسیون برقرار شد که باعث گشت 
نه تنها بنده پیشنهاد دبیری سازمان لیگ را داشته باشم بلکه آقای 
خاکزاد نیز عضو کمیته والیبال ساحلی شوند و سرپرستی کمیته حقوقی 

فدراسیون را نیز برعهده بگیرند، حتی خانم منیژه منصور صادقی نیز 
گزینه نایب رییسی فدراسیون است، به همه اینها باید از بکارگیری 
هفتگی داوران ملی و بین المللی ما در سوپر لیگ نیز اشاره کرد تا 

کارنامه و تجربه خود را پربارتر کنند.
وی که خود مسئولیت هیات شهرستان صومعه سرا را نیز بر عهده دارد 
می گوید: در زمان دکتر خاکزاد نگاه به هیات های شهرستانی متفاوت 

فعال  باید  شهرستانها  است،  شده 
از چرخه  باشند  کار  اگر کم  و  باشند 
برای  که  اتفاقی  نظیر  میشوند  خارج 
روسای هیات های لنگرود و لاهیجان 
و صومعه سرا افتاد و چند شهرستان 

دیگر نیز در لبه پرتگاه قرار دارند.
والیبال  هیات  رییس  اخوندزاده  فرید 
والیبال  اسطوره  و  رشت  شهرستان 
گیلان نیز معتقد است: چند سالی بود 

که به دلیل عدم مدیریت مناسب در هیات، لیگ استان برگزار نمی شد 
و یا در سطح پایینی این کار صورت می گرفت اما امسال به همت دکتر 
خاکزاد با برگزاری لیگ والیبال کارهای زیبایی انجام شد که به نوبه 

خود از ایشان تشکر میکنم.
وی افزود: در تمامی رده ها اعزام ها در بخش پسران و دختران انجام 
شد و حتی تیم های اعزامی گیلان توانستند نتایج بسیار خوبی را نیز 
بدست بیاورند. برای مثال نوجوانان و امیدهای گیلان به عنوان نایب 
قهرمانی کشور دست یافتند و جوانان گیلان در مسابقات کشوری 

عنوان سومی را کسب کردند.
داشتن  صورت  در  است:  معتقد  وی 
والیبال  لیگ  اول  سطح  در  تیمی 
به  استان  والیبال  روند  قطعاً  کشور، 
لیگ  در  داماش  حضور  زمان  سمت 

برتر والیبال خواهد رفت.
اما سارنگ بزرگ چنانی که این روزها 
علاوه بر مدیریت در هیات بولینگ و 
بیلیارد استان به هیات والیبال نیز سر 
می زند تا به عنوان مشاور اجرایی دکتر 

خاکزاد کمک حال این هیات باشد در گفتگو با خط اول می گوید: پیش 
از دکتر خاکزاد هیات والیبال دچار مشکلات ساختاری عدیده ای بود 
که با آمدن ایشان تقریبا همه آنها مرتفع یا در حال برطرف شدن است.

وی گفت: حساب هیات بخاطر بدهی به تامین اجتماعی مسدود بود 
که الان باز شده است، اگرچه مشکل مالیاتی گذشته قابل حل نیست 
اما کارهایی انجام شد تا لااقل آیندگان به مشکلات مالیاتی امروز 
ما برنخورند، تشکیلات و چارت اداری منظم شد و مکاتبات با اداره 
کل و فدراسیون سیستماتیک انجام می شود، سیستم بایگانی منظمی 
راه اندازی شد و همه اهالی والیبال اعم از داوران و مربیان و حتی 

ورزشکاران دارای پرونده و کارت عضویت شده اند.
وی ادامه داد: حتی علاوه بر دفتر فعلی دفتر جدید دیگری نیز به زودی 
به هیات والیبال اهدا می شود و سالن تختی نیز قرار است به صورت 
اختصاصی به والیبال اختصاص پیدا کند امری که تاکنون والیبال گیلان 

به خود ندیده است.
اکنون با همه این تعاریفی که جامعه والیبال از خود و رییس خود داشته 
اند، باید متذکر شویم داشتن 9 بازیکن و یک مربی در سوپر لیگ کشور 
و گرفتن میزبانی رقابتهای کشوری و داشتن دو بازیکن در تیم ملی 
دانشجویان و داشتن سه بازیکن در تیم ملی نوجوانان و داشتن یک 
مربی در سطح ملی و عضویت یک بازیکن در تیم ملی دختران چیزی 
نیست که علاقمندان به این رشته را اقناع کند و قطعا جامعه ورزش و 
بخصوص والیبالی ها از دکتر خاکزاد و تیم مدیریتی اش انتظار دارند به 
زودی با عضویت گیلان در سوپر لیگ کشور علاقمندان به این رشته 

در گیلان را سیراب کند.
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 آغاز ثـبت  نـام
 تـرم  زمستان

نشست هم اندیشی فعالان اقتصادی شهرستان آستارا با اعضای 
از  تعدادی  حضور  با  و  گیلان  بازرگانی  اتاق  نمایندگان  هیات 
رییس  مالیاتی،  امور  مدیرکل  از  اعم  استان  اقتصادی  مدیران 
مرزی  شهرستان  فرماندار  و  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان 
و  قوت  نقاط  شناسایی  منظور  به  فرمانداری  محل  در  آستارا 
برگزار  اقتصادی  فعالان  پیش روی  مشکلات  بررسی  و  ضعف 
شد. خاطرنشان می شود اتاق بازرگانی گیلان در این راستا تلاش 
پیش روی  مشکلات  از  برون رفت  برای  را  راهکارهایی  تا  دارد 
نشست های  اخیر  ماه های  رابطه طی  این  در  و  بررسی  اقتصاد 
مشترکی را با اعضای دولت و مجلس داشته باشد؛ نشست فوق 
بررسی مشکلات  راستای  در  نیز  آستارا  با مسوولان شهرستان 

فعالان اقتصادی این شهر به همین منظور برگزار شد.
 دست مدیران در برخی قوانین باز است

نماینده مردم شهرستان آستارا در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه تسهیل صادرات نیازمند توجه مدیران است گفت: آستارا 
یک شهر تجاری است و امروز با رکودی که در کشور حکمفرما 
است توسعه صادرات می تواند زمینه  ساز توسعه تجارت باشد و 
توسعه تجارت میسر نمی شود مگر با تسهیل صادرات و تجارت 

از سوی مدیران.
آستارا  شهرستان  در  ملی  اقتصاد  اینکه  بر  تاکید  با  داداشی 
برای سرمایه گذاری  این شهرستان  توسعه  با هدف  را  زمینه ای 
جدید ایجاد کرده است ومقدمات این سرمایه گذاری در دو زون 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی فراهم شده است، افزود: هم اکنون 
زون سرمایه گذاری خارجی در آستارا فراهم شده و با توافقاتی که 
بین جمهوری اسلامی ایران و آذربایجان در زمینه ساخت راه آهن 

ایجاد شده اولویت با سرمایه گذاری ایرانی است.
عضو کمیسیون اصل 90 مجلس با اشاره به اولویت سرمایه گذاری 
سرمایه گذاران ایرانی و استان و شهرستان با بیان این مطلب که 
از  است  رسیده  تصویب  به  راه آهن  کمیسیون  در  موضوع  این 
داد  این عرصه خبر  به  برای ورود  دعوت سرمایه گذاران داخلی 
و یادآور شد: مدیران هم می بایست برای تسهیل صادرات کمک 

کنند چرا که دست آنان در برخی قوانین باز است.
نماینده مردم آستارا در خانه ملت با تشریح برخی قوانین که دارای 
نظر صنفی است و صراحت قانونی دارد و اما در برخی موارد دیگر 
قانون مسکوت بوده و دست مدیر برای تسهیل در کار باز است از 
تسهیل در ترانزیت های خارجی به ترانشیپ در گمرکات پرداخت 
و اظهار داشت: حتی در گمرکات کشور هم نظر مدیران بر این 
از این  است که مدیران شهرستانی می توانند خلاقیت داشته و 

دست قانون برای تسهیل امور استفاده کنند.
وی با پیشنهاد اینکه در بخش مالیات هم تاکید داریم اداره کل 
امور مالیاتی با فعالان اقتصادی همکاری بیشتری در رابطه با رفع 
موانع و مشکلات آنان داشته باشد از همکاری مدیرکل مالیاتی 
گیلان تا این لحظه قدردانی کرد و اظهار داشت: در گمرکات هم 
استمرار داشته  اقتصادی  با فعالان  این همکاری ها  تاکید داریم 

باشد.
 آستارا پیشانی اقتصاد ایران

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت گیلان هم در این نشست 
با تاکید بر اینکه ظرفیت های مهمی در توسعه و تجارت و ایجاد 
روابط اقتصادی با خارج از مرزها در آستارا به عنوان دروازه ورود 
به اروپا وجود دارد از آستارا به عنوان پیشانی اقتصاد ایران نام برد 
و گفت: آستارا یک مسیر مهم، استراتژیک و تعیین کننده برای 
اقتصاد است و این مهم تکلیف ما را سنگین تر کرده تا از ظرفیت 
و پتانسیل آستارا با تعامل دوسویه بین دولت و بخش خصوصی 

استفاده بهتری شود.
برنامه پنج ساله  این که دولت در قالب  بیان  با  فرهاد دلق پوش 
راهکارهایی در شورای گفتگو و یا کارگروه های مختلف به منظور 
حمایت از تولید، اقتصاد و تجارت و رفع موانع و رونق اقتصادی 
در دستور کار دارد و در این رابطه استاندار گیلان هم تاکید دارد 
تا تدابیری برای برون رفت از مشکلات با استفاده از ظرفیت های 
موجود در گیلان اندیشیده شود، به قابلیت های موجود گیلان به 
عنوان استان مرزی دارای ظرفیت های حمل و نقل ریلی خشکی 
و ریلی از راه آهن آستارا … آستارا و اتصال آن به راه آهن در حال 
تکمیل قزوین - رشت اشاره کرد و افزود: قرار گرفتن گیلان در 
مسیر اروپا و آسیای میانه با راه اندازی کریدور شمال … جنوب 

با بهره گیری  تحول بزرگی را در زمینه جابجایی کالا و مسافر 
از  استفاده  برای  خزر  حاشیه  نفری  میلیون   400 بزرگ  بازار  از 
قطعات  تکمیل  ایجاد خواهد کرد که  اقتصادی  بازارهای جدید 
پازل اقتصادی در گیلان به رونق اقتصاد تجارت و صادرات با 

استفاده از تولیدات صادرات محور کمک شایانی خواهد کرد.
دبیر کارگروه توسعه صادرات گیلان از آستارا به عنوان پایلوت 
اقتصادی  متعدد  ظرفیت های  داشتن  با  کشور  در  اقتصادی 
و  گیاه  و  گل  مرزی  پایانه  گفت: خلاء  و  برد  نام  زیرساختی  و 

محصولات کشاورزی در آستارا وجود دارد.
برای  سرمایه گذاری  هلدینگ  شرکت های  ایجاد  به  دلق پوش 
بالابردن توان صادراتی در گیلان پرداخت و عنوان کرد: برخی 
توان  هلدینگ  صورت  به  می تواند  اقتصادی  فعالیت های  از 

صادرکنندگان را افزایش دهد.
ضرورت حمایت از فعالان و سرمایه گذاران آستارا

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گیلان هم در 
گیلان  مسوولان  از  برخی  همراهی  از  قدردانی  با  نشست  این 
صنعت،  سازمان  برشمردن  با  اقتصادی  فعالان  از  حمایت  در 
معدن و تجارت و اداره کل امور مالیاتی که تلاش دارند برخی از 
مشکلات فعالان اقتصادی و صادرکنندگان در حوزه های مختلف 
از جمله مالیات و مالیات بر ارزش افزوده مرتفع شود از آستارا به 
عنوان نبض اقتصاد ایران نام برد و  گفت: آستارا دارای مزیت 
متفاوت در حوزه اقتصادی و سرمایه گذاری است و ضرورت دارد 
و  شود  حمایت  آستارا  سرمایه گذاران  و  اقتصادی  فعالان  از  تا 
امتیازات این شهرستان به فعالان اقتصادی آن داده شود در این 
رابطه اتاق بازرگانی گیلان آمادگی دارد تا با تشکیل کلاس های 
آموزشی برای فعالان اقتصادی زمینه فعالیت و تجارت آنان را در 

کشورهای هدف با رویکرد بهتری دنبال کند.
تجاری  سرای  ایجاد  اینکه  بر  تاکید  با  تابان  تیزهوش  هادی 
ایرانیان در آستاراخان روسیه می تواند فرصت و ظرفیت مناسبی 
برای فعالان اقتصادی آستارا نیز باشد از تاسیس دفتر نمایندگی 
اتاق بازرگانی گیلان در آستارا در آینده ای نزدیک خبر داد و یادآور 
شد: کمیسیون های مشترک ایران و ارمنستان، ایران و آذربایجان 
برای  دو کشور  اقتصادی  روابط  در  را  رویکرد جدیدی  می تواند 

فعالان اقتصادی ایجاد کند.
تسهیل  به  روسیه همچنین  و  ایران  اتاق مشترک  رییس  نایب 
بازارهای  در  حضور  برای  صادرکنندگان  و  تجار  برای  قوانین 
ایجاد  کرد:  تاکید  و  اشاره  اقتصادی  هدف  کشورهای  و  روسیه 
از  اقتصادی  فعالان  حقوقی  پیگیری های  برای  داوری  مرکز 

برنامه هایی است که توسط اتاق گیلان صورت گرفته است.
آستارا در آستانه تحول جدید

این  اینکه  به  اشاره  با  هم  آستارا  مرزی  شهرستان  فرماندار 
داشتن  و  متعدد  اقتصادی  ظرفیت های  داشتن  با  شهرستان 
پتانسیل های سرمایه گذاری اخیرا نیز با سرمایه گذاران آذربایجانی 
خط ریلی آستارا - آستارا به طول 8 کیلومتر در خاک جمهوری 
اسلامی ایران در آستارا در حال تکمیل شدن است گفت: از 65 
به مدت  آذربایجانی  اختیار طرف  در  بود  قرار  زمینی که  هکتار 
آنان  اختیار  در  ریلی  دو خط  منظور سرمایه گذاری  به  20 سال 
اقتصادی  فعالان  اولویت سرمایه گذاری  با  قرار گیرد ۳5 هکتار 
ایرانی است و فعالان اقتصادی استان و شهرستان می توانند از 

این ظرفیت استفاده کنند.
و  فرصت ها  ملی  همایش  اولین  برگزاری  از  رنجکش  یونس 
چالش های سرمایه گذاری در آستارا در تاریخ 26 و 27 بهمن ماه 
سال جاری در آستارا خبر داد و تصریح کرد: این همایش با دیدگاه 
علمی با استفاده از فرصت های علمی و دانشگاهی و شناسایی 
در سطح  اقتصادی  فعالان  با حضور  سرمایه گذاری  چالش های 

ملی در آستارا برگزار می شود.
تلاش در جهت تسریع در تشریفات گمرکی

مدیرکل گمرک آستارا هم در این جلسه با بیان این مطلب که 
گمرک در راستای طرح تحول اقتصادی دو کشور و اجرای پروژه 
را  اقداماتی  فرامرزی  واحد  پنجره  و  گمرکی  امور  جامع  سامانه 
در جهت تحول این سازمان در طول سال های اخیر پیاده سازی 
راستای  در  ایران  اسلامی  جمهوری  گمرک  گفت:  است  کرده 
برنامه های  راستای  در  تجاری کشور  و  اقتصادی  اهداف کلان 
راهبردی همواره تعامل با سازمان های تامین و تجارت کشور و 

تعامل با مسوولین و بخش خصوصی همکاری و تسهیل در امور 
را سرلوحه کار خود قرار داد و به دستاوردهای مهمی در تشریفات 

گمرکی برای سهولت در کار تجار رسیده است.
در  آستارا  در گمرک  از شبانه روزی شدن ساعات کاری  امیدی 
آینده ای نزدیک خبر داد و در این رابطه به راه اندازی خط ریلی 
اشاره  ریلی  مرزی  پایانه  در  گمرک  استقرار  و  آستارا  در  جدید 
تجهیزات  و  امکانات  شدن  فراهم  صورت  در  کرد:  تصریح  و 
به  را  خود  خدمات  گمرک  آستارا  گمرک  برای  سخت افزاری 

محض فعالیت خط ریلی آغاز خواهد کرد.
وی همچنین در زمینه ی ترانشیپ شدن ترانزیت در آستارا هم 
ترانشیپ  به  را  ترانزیت  تبدیل  قانون  اینکه  یادآور شد: علی رغم 
ممنوع کرده اما همواره گمرک در آستارا با فعالان اقتصادی و 

تجاری همکاری داشته است.
مالیات برای رونق کسب  تلاش برای شفاف سازی 

و کار
این  بیان  با  نشست  این  در  هم  گیلان  مالیاتی  امور  مدیرکل 
به  مجلس  همکاری  با  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  که  مطلب 
دنبال اصلاح برخی قوانین حاکم بر امور مالیاتی کشور است از 
شفاف  شدن این قوانین در جهت تحقق شفاف سازی در بخش 
مالیات اشاره کرد و گفت: آستارا یک نقطه قوت در حوزه بازار،  
اقتصاد و تجارت کشور است و برای رونق اقتصادی و کسب و 

کار در این شهرستان حمایت های دولتی ضروری است.
از سال 1۳94  مالیات ها  قانون  اینکه اصلاح  به  اشاره  با  انوری 
اقتصادی  رونق  و  صادرات  و  کار  و  کسب  شفاف سازی  برای 
صورت گرفت تصریح کرد: مودیان مالیاتی هم مکلفند به تکالیف 
قانونی خود براساس آنچه که دستورالعمل و قانون است توجه 
کنند و قطعا توجه به تکالیف قانونی امتیازات و معافیت هایی را 

به دنبال دارد.
مواقع  برخی  اینکه در  به  اشاره  با  مالیاتی گیلان  امور  مدیرکل 
بنگاه های  به مشکلات  و سازمان  دیده می شود  مشکلاتی هم 
اقتصادی توجه دارد یادآور شد: اتاق بازرگانی گیلان در این رابطه 
به  مالیات  زمینه  در  اقتصادی  فعالان  مشکلات  تا  دارد  تلاش 

حداقل ممکن کاهش یابد.
فعالان  دغدغه  اجتماعی  تامین  و  بانک  مالیات، 

اقتصادی
این  در  هم  گیلان  بازرگانان  و  صادرکنندگان  اتحادیه  عضو 
نشست با اشاره به اینکه صادرکنندگان هم اکنون دارای مشکلات 
گفت:  اجتماعی هستند  تامین  و  بانک  مالیات،  زمینه  در  متعدد 
اعمال مواد قانونی ماده 169 و ارزش افزوده اساسی ترین مشکل 

صادرکنندگان است.
مهران فکری صادرات را شاه رگ خروج از مشکلات اقتصادی 
صادرکنندگان  به  بی توجهی  اینکه  به  توجه  با  و  دانست  کشور 
نواقص  وجود  به  می کند  ایجاد  را  اساسی  مشکلات  آنان  برای 
متعدد مالیاتی اشاره کرد و افزود: اصلاحات قانون مالیات ها در 
سال 94 از طریق نمایندگان مجلس دارای ایراداتی است که این 
ایرادات به صحن مجلس رفته و متاسفانه تصویب نیز شده است.

اینکه  بر  تاکید  با  ایران  بازرگانی  اتاق  عضو کمیسیون صادرات 
مالیاتی که  کارشناسان  از طریق  از سال 95  مالیاتی  اظهارنامه 

اصل صادرات معاف از مالیات است موجب جرایم مالیاتی برای 
کسانی که پیش از آن اظهارنامه ارایه نمی داده اند شده تصریح 
کرد: تبصره ها و ماده های قانونی بعضا سد راه صادرکنندگان شده 
یابد  ادامه  استان  در  طریق  همین  به  موضوع  این  اگر  و  است 
هیچ صادرکننده ای باقی نخواهد ماند و همه دچار مشکلات و 

تبصره های ماده 169 و ارزش افزوده می شوند.
تلاش برای ایجاد امید در تجارت آستارا

شکاری از فعالان اقتصادی آستارا هم در این نشست با اشاره به 
امر تجارت در  بازارهای هدف صادراتی و تسهیل در  شناسایی 
امر مالیات خواسته  آستارا گفت: تسهیل در تجارت به ویژه در 
بسیاری از فعالان اقتصادی است که باید برای ما در این بخش 

امیدوارکننده باشد.
و  دانست  ضروری  را  آستارا  در  صادراتی  پایانه   ایجاد  وی 
خاطرنشان کرد: در برخی ادارات همچون گمرک همکاری این 

دستگاه با فعالان اقتصادی رضایت بخش است.
آستارا  در  و محصولات کشاورزی  گیاه  پایانه گل، 

ایجاد شود
بازرگانی گیلان و عضو هیات  اتاق  عضو کمیسیون کشاورزی 
نمایندگان اتاق بازرگانی هم در این نشست از ضرورت راه اندازی 
پایانه صادراتی گل، گیاه و محصولات کشاورزی به عنوان یک 
مرکز استراتژیک و دارای موقعیت اقتصادی منحصر به فرد در 
تجارت منطقه نام برد و گفت: ضرورت احداث پایانه مرزی در 
آستارا به عنوان قطب اقتصادی شمال منطقه احساس می شود 
گیاه  و  و گل  پتانسیل های کشاورزی  وجود  لحاظ  به  گیلان  و 
ورود  اقتصادی  بازارهای هدف  به  پایانه  این  از طریق  می تواند 

کند.
جواد خضر ابراهیمی با تاکید بر اینکه الگوبرداری از پایانه احمدآباد 
کرج یک نمونه بی نظیر در عرصه صادرات محصولات کشاورزی 
است یادآور شد: یکی از راه های توجه به صادرات ایجاد چنین 

پایانه های مرزی است که خلاء آن در آستارا احساس می شود.
اتحادیه  رییس  رضاییان،  قاسم  همچنین  نشست  این  در 
برای  مناسب  شرایط  شدن  فراهم  به  گیلان  صادرکنندگان 
از  برخی  گفت:  و  کرد  تاکید  مسوولان  سوی  از  صادرات 
اظهارنظرها و صحبت ها از سوی برخی از مسوولان دولتی در 
حوزه صادرات ناشی از بی تجربگی های آنان در فضای کسب و 

کار و اقتصاد است.
شجاع  پور از اعضای هیات نمایندگان اتاق هم به مشکلات لنج 
داران و کارخانجات تولیدکننده پودر ماهی پرداخت و گفت: دولت 
می باید از تعطیلی 1۳ کارخانه باقی مانده جلوگیری کند چون در 
طول 2 سال از سال 80 تا 82 بالغ بر 11 کارخانه تشکیل شده 

است.
در این نشست همچنین زارع و ولی زاده از فعالان اقتصادی آستارا 
و محبوبی عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی نیز پیرامون بخش 

تجارت و تولید مشکلات خود را مطرح کردند.
در این نشست ممتاز، معاون ارزش افزوده اداره کل امور مالیاتی 
گیلان و انوری، مدیرکل امور مالیاتی نیز حضور داشته و ضمن 
شنیدن مشکلات تجار و صادرکنندگان پیشنهاد بررسی برخی از 
پرونده ها به صورت موردی و حمایت از بخش تجارت و صادرات 

را مطرح کردند.
  فرماندار شهرستان مرزی بندر آستارا بر ضرورت برگزاری دوره 
های آموزشی برای تجار به منظور ورود به عرصه های جدید 
تجارت و آشنایی با قوانین داد و ستد و آمادگی این فرمانداری در 

حمایت از بازرگانان در این زمینه تاکید کرد.
اقتصادی  فعالان  مشترک  نشست  دومین  در  رنجکش  یونس 
داشت:  اظهار  گیلان  استان  بازرگانی  اتاق  با  آستارا  شهرستان 
امیدواریم با مجموعه برنامه ریزی هایی که هم در حوزه کارکرد 
توسط  و صادرات  واردات  در حوزه  و هم  اجرایی  دستگاه های 
در  می افتد شاهد شکوفایی های  اتفاق  گذاران  و سرمایه  تجار 

این عرصه باشیم.
وی ضمن تشکر از برگزاری این نشست و همکاری اتاق بازرگانی 
استان گیلان، افزود: در این مدتی که در آستارا حضور داشتم، 
تجاری به صورت موردی جهت رفع یکسری مشکلات و کاستی 
ها مراجعه می کردند که با توجه به نوع رفتارها، ما نیز به صورت 
موردی دنبال رفع مشکلات بودیم.  متاسفانه علیرغم حضور بیش 
به یک سوم  الان  البته  تاجر که  و  تا 500 صادرکننده  از 400 
کاهش یافته است کارکردی تشکیلاتی ندیدیم و در قالب اتاق 

فعالیتی در این شهرستان وجود نداشته است.
رنجکش اضافه کرد: آنچه که تقویت کننده فعالیت تجاری است 
این است که فعالیت ها در قالب تشکل و صنف پیش برود تا بر 
اساس اهداف مشترک شاهد پیشبرد امور باشیم. هرچند که در 
عالم داد و ستد رقابت ها سر جای خود باقی است اما تشکل هایی 
اینچنینی می توانند با تکمیل کردن ظرفیت های یکدیگر موانع را 

از پیش رو بهتر بردارند.
وی با بیان اینکه، آستارا در آستانه یک تحول بزرگ قرار گرفته 
خطوط  شدن  تکمیل  شاهد  شهرستان  این  در  ما  گفت:  است، 
ارتباطی هستیم، پیش از این از مرز زمینی و مرز دریایی فعال و 
پویا برخوردار بودیم، اکنون مرزی ریلی نیز به این سیستم اضافه 
شد و در آینده نزدیک شاهد آغاز بکار بارانداز خط آهن نیز به 
صورت آزمایشی هستیم، البته طرف مقابل که کشور آذربایجان 
هست نیز بسیار راغب است در این عرصه ورود کند تا از این 
ظرفیت استفاده نماید حتی سرمایه گذاری هایی نیز در این زمینه 

در حال انجام است.
به  اختیار دادن آن  انبارها و در  آستارا در بحث تمرکز  فرماندار 
هکتاری   65 مجموعه  از  کرد:  تصریح  ایرانی  گذاران  سرمایه 
آذری در حال  با سرمایه گذاری طرف  بارانداز، حدود ۳5 هکتار 
آماده شدن است و تا سال 97 انبارها و سیلوها ایجاد می شود 
باقی مانده هنوز  اما برای مجموعه  یک قرارداد 25 ساله دارند 
تصمیم خاصی گرفته نشده و اگر سرمایه گذار داخلی راغب و 
توانمند باشد می تواند از طریق شرکت راه آهن وارد مذاکره شود.

وی با اشاره به اهمیت بحث آموزش ، گفت: احساس می شود 
یکی از محورهایی که در حوزه داد و ستد و تجارت با آن روبه 
رو باشیم، نقص اطلاعاتی تجار از حوزه های مختلف است که با 
ایجاد دوره های آموزشی برطرف می شود. بر همین اساس با 
توجه به شناختی که از بازار داریم و همچنین با توجه به مصوباتی 
که دولت نیز در بحث اقتصاد مقاومتی ارایه کرده است و حمایت 
حوزه  با  مرتبط  آموزشی  های  دوره  توانیم   می  دارد  که  هایی 

تجارت را با کمک مراکز آموزشی برگزار نماییم.
رنجکش گفت: ما این آمادگی را داریم باتوجه به نوع نیازها چه در 
راستای بازاریابی یا تبلیغات یا هر موضوع دیگر باتوجه به صحبت 
های که با مراکز آموزشی داشته ایم، به صورت متمرکز  این نیاز 

را طی این دوره ها را برای تجار و بازرگانان منطقه رفع نمایم.
و چالش های سرمایه گذاری  ها  ملی فرصت  به همایش  وی 
اشاره کرد و گفت: این همایش برای اولین بار در تاریخ 26 و 
27 بهمن ماه در آستارا برگزار خواهد شد از همین رو از تجار و 
سرمایه گذاران تقاضا می کنیم که حضور فعال داشته باشند چراکه 
و  شود  می  علمی  نگاه  یک  سرمایه گذاری  به  همایش  این  در 
امیدواریم بتوانیم خروجی همایش را در اختیار نیازمندان این حوزه 

قرار دهیم.
وی خواستار ارائه رویکردهای جدید در بازارهای هدف و پیش 
ها  باچالش  مواجه  سناریوهای  داشتن  و  مربوطه  های  بینی 
بازرگانی نقش  اتاق  اظهار داشت:  آینده نگری  شد و  براساس 

مهمی در این زمینه دارد.

رییس اتاق بازرگانی گیلان در نشست فعالان اقتصادی گیلان :

آستارا نبض اقتصاد ایران


